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Vážení členové Mensy,

více slunce a prodlužující se dny nám dodávají spoustu energie, tak proč ji nevyužít k uspořádání 
nějaké pěkné akce pro stejně naladěné kolegy? Pokud se na to ještě necítíte, tak v mensovním 
kalendáři najdete určitě mnoho inspirace. Vaší pozornosti by určitě nemělo ujít nadcházející 
jarní celostátní setkání, které je v režii, a to doslova, místní skupiny Ostrava. Není snad lepší 
příležitost na setkávání se s mensany. Těším se na známé tváře, ale i na ty nové, které pak, 
doufám, budu mít příležitost znovu a znovu potkávat.

Jak jste již zaregistrovali, letošní rok je rokem volebním. Letos oproti předchozím obdobím 
volíme do Rady Mensy o dva členy více, a to celkem 11. Spolu se třemi členy Kontrolní komise 
je třeba zvolit celkem 14 členů z 22 navržených kandidátů. Rozhodnout o svých kandidátech je 
právo nás všech a neměli bychom si ho nechat ujít. Výsledky voleb budou vyhlášeny na Valné 
hromadě, na kterou si vás dovoluji pozvat. Součástí programu Valné hromady bude i udělení 
čestného uznání jedné z navržených osobností, tak nezapomeňte svému favoritovi dát svůj hlas 
v hlasování na intranetu.

Spolu s volbami do našich orgánů probíhají i volby do orgánů Mensy International. I my máme 
své kandidáty a měli bychom je svým hlasem podpořit.

Těším se na setkání s každým z vás a přeji Mense i nám všem šťastnou volbu.

Martin Sedláček
martin.sedlacek@mensa.cz

+420 602 392 662
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Vážení čtenáři,

tentokrát jen stručně: Lorem ipsum dolor sit amet, consectetur adipiscing elit, sed do eiusmod 
tempor incididunt ut labore et dolore magna aliqua. At lectus urna duis convallis. Maecenas 
pharetra convallis posuere morbi leo urna. Odio morbi quis commodo odio. Neque laoreet 
suspendisse interdum consectetur libero. Nam libero justo laoreet sit amet cursus sit amet. 
Ipsum a arcu cursus vitae. Netus et malesuada fames ac turpis egestas integer. Aliquam nulla 
facilisi cras fermentum odio eu. Tempus iaculis urna id volutpat lacus laoreet non curabitur. 
Malesuada proin libero nunc consequat interdum. Quam id leo in vitae turpis massa sed. 
Massa id neque aliquam vestibulum morbi blandit cursus risus at. Iaculis nunc sed augue lacus 
viverra vitae congue eu consequat. Bibendum est ultricies integer quis. Scelerisque mauris 
pellentesque pulvinar pellentesque habitant morbi tristique senectus et.

Přeji příjemné počtení aprílového čísla časopisu.

Jo, a nezapomeňte letos volit. Ačkoliv to zní otřepaně, každý jeden hlas má význam. Pojďme 
spolu prudce zvednout volební účast! :-)

Zuzana Kořínková
zuzana.korinkova@mensa.cz

+420 776 288 979
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Mobilní tarify  
pro členy Mensy ČR
Vážení členové, připravujeme pro vás nasmlouvání výhodných mobilních tarifů. 
Pro co nejvýhodnější nastavení podmínek ale nyní potřebujeme předběžný přehled 
o vašem zájmu o tuto službu.

Navštivte stránku mobily.mensa.cz a dejte nám vědět!

Hlasovat 
můžete  

na intranetu do  
2. května 2019

Valná hromada MS Karlovy Vary Petr Čavojský

Valná hromada MS Karlovy Vary se uskutečnila 18. ledna 2019 v Parkhotelu Sokolov. Na další 
období byli jednohlasně zvoleni:

Předseda: Petr Čavojský Místopředseda: Petr Janků.
Pokladník: Pavel Beran Správce webu: Vojtěch Čavojský

Pražský deskoherní večer 
mění místo i čas Jan Gruber

Jelikož jsem převzal štafetu po Martině Magdové, abych se pokusil svou oblíbenou akci udržet 
při životě, dostal jsem tím i možnost realizovat opatření proti negativům dosavadního stavu. 
Proto zatím zkušebně měníme místo i termín. Nejbližší dvě setkání zájemců o moderní deskové 
hry (tedy zejména o jejich hraní) se konají první úterý v březnu a v dubnu, vždy od 18. hodin 
v zasedačce Mensy v  jejím pražském sídle v budově ČVUT-CIIRC (Jugoslávských partyzánů 
1580/3, Praha 6). Bližší informace najdete v kalendáři na webových stránkách Mensy ČR, kde 
je také možné (a vhodné) se přihlásit k účasti.

Po  takřka deseti letech dochází k  obnovení 
provozu karierní sekce intranetu Mensy. 
Vzpomínáte si na  to ještě, anebo jste v  té 
době nebyli členy Mensy? V každém případě: 
ambicí projektu je přinést něco zajímavého pro 
všechny členy. Ze své podstaty samozřejmě 
míří hlavně na dospělé, ale věříme, že si zde 
své najdou i studenti.

Kariérní sekci zaštítí člen Mensy, který přinese 
jak vlastní zkušenosti, tak i znalosti a kapacitu 
svých seniorních kolegů z  personálně 
poradenské společnosti mBlue Czech s.r.o. 
Toto propojení dává všem členům prostor 
pro získání důvěryhodného partnera ze své 
komunity a  zároveň přístup k  aktuálním 
informacím a  možnost pohledu do  zákulisí 
trhu práce.

Nejvýznamnějším počinem do  začátku 
bude kariérní poradenství, které bylo při 
předchozím provozu kariérní sekce velmi 
oblíbené. Jeho cílem je pomoci každému 
zorientovat se na  trhu práce, získat tipy, 
jak hledat zaměstnání, dozvědět se, jak 
lépe připravit svůj životopis či LinkedIn 
profil. Každý člen bude moci zdarma využít 
profesionální konzultaci, která je standardně 
poskytována za 1 900 Kč.

Projekt Kariéra dále přinese řadu zajímavých 
informací v  podobě článků v  intranetu či 
v  časopise Mensa. Připravíme pro vás nejen 
články související s kariérním poradenstvím, ale 

Čestné uznání 2019
Zuzana Šimková

Vážené členky, vážení členové,

probíhá desátý ročník udělování 
Čestného uznání Mensy České 
republiky, ocenění osobností, kte-
ré se významnou měrou zaslou-
žily o  intelektuální přínos anebo 
o  šíření dobrého jména České 
republiky ve  světě, a  to zejmé-
na osobností, jejichž význam pro 
společnost je natolik výrazný, že 
vylučuje jakoukoliv pochybnost 
o jejich vysoké inteligenci. 

V souladu s pravidly pro udělová-
ní Čestného uznání byly vámi za-
slané nominace zaslány společně 
s  profily navrhovaných osobností 
(avšak beze jména navrhovatele, 
abychom se vyhnuli případnému 
ovlivnění) Radě Mensy, která roz-
hodla o  5 kandidátech. Z  těchto 
kandidátů nyní máte možnost až 
do 2. května vybírat, a to intrane-
tovým hlasováním. 

i různé statistiky a další zajímavosti z trhu práce.

Dalším přínosem projektu budou zajímavé 
pracovní příležitosti. Budeme se snažit 
předkládat vám jen ty relevantní. Využijte 
proto možnost zapnout si příjem zpráv – 
nabídek práce v  nastavení příjmu zpráv. 
Případně se neváhejte ozvat, o  jaké typy 
nabídek máte zájem.

Projekt se do budoucna zaměří i na práci se 
studenty. Výběr oboru studia je totiž zásadním 
faktorem vývoje následující kariéry.

Veškeré detaily najdete po spuštění projektu 
v  intranetu Mensy. V  případě jakýchkoliv 
námětů mne neváhejte kontaktovat:  
jan.janousek@mensa.cz, 606 533 152. Cílem 
je přinést užitečné informace všem členům 
Mensy. Řekněte si tedy, co vás zajímá.

Projekt Kariéra profesně zaštiťuje personálně 
poradenská agentura mBlue Czech s.r.o.

Projekt Kariéra obnoven
Jan Janoušek
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Čestné uznání 2019
V nominacích se i  letos opakovala jména oblíbených osobností oce-
něných v minulých letech – např. RNDr. Jiřího Grygara, CSc., 
Miroslava Zikmunda, Ivany Holáskové nebo Jana 
Petránka.

Za všechny zaslané nominace vám děkuji. Stejně jako v minulých roč-
nících se sešla jména osobností známých ve vědeckých kruzích, kul-
tuře, umění či společenském životě, ale nominovali jste i  osobnosti, 
které jsou veřejnosti méně známé, a v odůvodněních, která jste zasílali, 
jste se pak odvolávali zejména na osobnostní kvality nominovaných 
a na výsledky jejich práce. 

Děkuji mensankám a mensanům, kteří pravidelně téměř v každém roč-
níku posílají nominace, upozorňují tak na  osobnosti, které si Čestné 
uznání zaslouží, a dávají si velkou práci i  s  řádným zdůvodněním no-
minací – Vítek Švachouček, Jirka Rak, Petr Mazal, Vladimír Kutálek, 
Jitka Nováková. Nejvíc nominací osobností letos zaslala paní Ivana 
Pillerová. Děkuji vám za všechny doposud zaslané nominace i za ak-
tivní zapojení se do procesu udělování Čestného uznání. Za spoluprá-
ci na realizaci Čestného uznání děkuji Jiřině Vlkové, Tomáši Kubešovi  
a Čestmíru Kalusovi.

Vybraní kandidáti:
Prof. RNDr. Oldřich Jirsák, CSc. 
jeden z otců nanotechnologií z Liberce (elektrospinning), autor více než 
čtyřiceti patentů v oborech vlákna a netkané textilie (např. objemové 
technologie Struto), vedoucí týmu, který jako první na  světě vyvinul 
technologii umožňující průmyslovou výrobu nanovlákenné textilie Na-
nospider. Ta je tvořena nanovlákny, tj. vlákny o průměru 20 až 500 nm, 
která nejsou viditelná pod běžnými mikroskopy, jejich průměr je menší 
než vlnová délka světla. Využití těchto materiálů je velmi široké, dají se 
používat k filtraci, ve zdravotnictví, automobilovém průmyslu, energe-
tice a dalších odvětvích.

Šimon Pánek 
bývalý studentský vůdce, spoluzakladatel a výkonný ředitel organizace 
Člověk v tísni. Tato organizace zajišťuje humanitární pomoc a usiluje 
o dostupnost vzdělání a zdravotní péče ve válkou zasažených oblas-
tech i dalších místech potřeby. V České republice Člověk v tísni pro-
vádí osvětovou činnost s cílem zvyšování povědomí české společnosti 
o problematice chudoby, rozvojové spolupráce, migrace nebo porušo-
vání lidských práv. Člověk v tísni pořádá festival dokumentárních filmů 
o lidských právech Jeden svět.

MUDr. Bohdan Pomahač 
plastický chirurg, který jako jediný na  světě úspěšně provedl něko-
lik celkových transplantací obličeje a  úspěšných oboustranných 
transplantací horních končetin. Pochází z Ostravy, během studií odjel 
na stáž do USA, v současné době působí v USA. Kromě skvělých lé-
kařských výsledků je dalším zdůvodněním nominace i etický rozměr 
– přímá pomoc pacientům v začlenění se zpátky do běžného života 
a výborná reprezentace České republiky v zahraničí. 

Citujeme slova doktora Pomahače „Důležité je, že můžou dýchat no-
sem, hýbat rty, artikulovat nebo jíst a taky být schopni vyjádřit emoce. 
Vypadat jako člověk je ale také důležitá funkce obličeje.“

Ing. Lubomír Šabatka, CSc.
statik, průkopník používání CAE metod ve statice po celém světě, vítěz 
soutěže Česká hlava 2018 v kategorii Industrie. Se svým týmem vyvíjí 
nástroje pro toto odvětví již déle než 20 let – Esa Prima Win, Scia En-
gineer, atd. V roce 2009 přesunul svou pozornost na navrhování kon-
strukčních prvků, využití cloud technologií a implementaci BIM. Jeho 
cílem je tvořit inovativní aplikace pro statiky a výrobce konstrukcí. Fir-

ma vyrábí software, který projektantům pomáhá konstruovat bezpečné 
stavby. Pomocí software IDEA StatiCa projektuje více než 2 000 firem 
ve více než 60 zemích světa a byl využit např. při stavbách Museum of 
Future v Dubaji, rekonstrukci Waterloo Station v Londýně či na novém 
velodromu v Jakartě.

MUDr. Jiří Šráček 
gynekolog, porodník, autor publikací z  oboru sexuologie, výchovy 
k  rodičovství a  gynekologie. Vynálezce českého nitroděložního anti-
koncepčního tělíska Dana. Byl si vždy dobře vědom, že gynekologie 
a porodnictví obsahuje také kultivaci ideálů plánovaného rodičovství. 
Jejich prosazení ve společnosti pak není myslitelné bez otevřené sexu-
ální výchovy. Krátce po revoluci spoluzakládal českou Společnost pro 
plánování rodiny a sexuální výchovu (SPRSV).

Další nominovaní: 
Daniel Stach 

hlavní moderátor redakce vědy České televize, moderátor pořa-
du Hyde Park Civilizace a ČT Věda 24 a nejmladší laureát Me-
daile Vojtěcha Náprstka za zásluhy v popularizaci vědy.

JUDr. Pavel Rychetský 
advokát, předseda Ústavního soudu. Přednášel politologii 
na Fakultě mezinárodních vztahů VŠE v Praze. Držitel francouz-
ského Řádu čestné legie.

prof. David Storch, Ph.D. 
biolog se zaměřením na makroekologii, biodiverzitu a ekologic-
kou teorii. Přednášející na Přírodovědecké fakultě UK v Praze, 
předseda výboru České společnosti pro ekologii.

Karel Schwarzenberg 
český politik, čestný předseda TOP 09, poslanec, bývalý sená-
tor, exministr zahraničí, bývalý místopředseda Nečasovy vlády, 
kancléř prezidenta Václava Havla a  kandidát TOP 09 v  prezi-
dentské volbě v roce 2013.

Karel Janeček
český matematik, pedagog, bojovník proti korupci a  mece-
náš. Přednášel finanční matematiku na  Matematicko-fyzikální 
fakultě Univerzity Karlovy v  Praze. Založil mimo jiné Nadační 
fond Neuron na podporu vědy, Nadační fond pomoci a Nadaci  
Karla Janečka.

Jiří Anderle 
český akademický malíř a  grafik, amatérský hudebník  
kapely Grafičanka.

Ivan Kraus 
herec, scenárista, loutkář, spisovatel, fejetonista a povídkář.

MUDr. Watheq Al-Qsous 
česko-syrský lékař, organizátor misí v rámci realizace vládního 
programu MEDEVAC, jehož prostřednictvím poskytuje vláda ČR 
přímou lékařskou pomoc syrským uprchlíkům v místě jejich sou-
časného pobytu.

prof. Ing. RTDr. Otto Wichterle, DrSc., dr. h. c. 
světově proslulý český vědec a  vynálezce, jeden ze zaklada-
telů makromolekulární organické chemie, vynálezce měkkých 
kontaktních čoček a  umělého polyamidového vlákna, silonu.  
Podle pravidel Čestného uznání pana prof. Wichterleho nomino-
vat bohužel nemůžeme, zemřel v roce 1998 a mensovní oceně-
ní, v případě nominací in memoriam, je zpětně omezeno datem  
úmrtí po roce 2008.
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Slovo k volbám 2019

Pravidla voleb 2019

Volby do Rady Mensy ČR Volby do Rady Mensy ČR

Vážení mensané,

způsob hlasování bude v letošních volbách obdobný jako v minulých letech. 
Pozice předsedy se však v těchto volbách volit nebude, neboť na tuto funkci 
je pouze jeden kandidát, a stane se tedy v souladu se stanovami předsedou 
bez volby. Na místa v Radě Mensy se hlásí 16 členů a do Kontrolní komise 
máme 5 kandidátů. Všem kandidátům děkujeme za souhlas a chuť vložit se 
do dění v Mense.

Počet členů Rady Mensy byl rozhodnutím stávající Rady Mensy navýšen 
o 2 členy oproti stávajícím 9 členům. Jedním z členů nové jedenáctičlenné 
Rady Mensy bude automaticky zvolený předseda. Zbývá tedy 10 volitelných 
míst v Radě Mensy. Do Kontrolní komise budeme volit 3 členy jako obvykle.

Systém pro elektronické odesílání hlasů bude fungovat stejným způsobem 
jako v minulých volbách. Každý člen obdrží e-mailem dva hlasovací kódy, 
kterými pak bude zasílaný hlas ověřovat. Vedle těchto kódů budou moci 
členové použít svůj vlastní elektronický podpis. K  hlasům zasílaným 
korespondenčně musí voliči doplnit svoji identifikaci ověřeným podpisem. 
Při prezenčním hlasování ověří identitu voliče Volební komise.

Počty kandidátů
Ve  volbách roku 2019 budeme volit členy 
Rady Mensy a  členy Kontrolní komise. Pozice 
předsedy se letos nevolí, vzhledem k  tomu, že 
je na tuto funkci pouze jeden kandidát, stane se 
předsedou bez volby.

Nová Rada Mensy bude mít 11 členů. Jedním 
z  členů nové Rady Mensy bude předseda, 
zbývá tedy 10 volitelných míst. Počet kandidátů 
do  Rady Mensy je 16, což je více než počet 
volitelných míst, voliči o  nich proto rozhodnou 
ve  volbách. Každému kandidátovi může dát 
volič nejvýše jeden hlas (korespondenčně, 
elektronicky nebo na Valné hromadě) a celkový 
počet hlasů, které může odevzdat kandidátům 
do Rady Mensy, je 10. Těch 10 kandidátů, kteří 
obdrží největší počet hlasů, bude prohlášeno 
za zvolené. Při rovnosti hlasů pro více kandidátů 
na  posledním volitelném místě se rozhodne 
pouze mezi těmito kandidáty v  doplňovacích 
volbách na Valné hromadě.

Kontrolní komise bude mít 3 členy. Počet 
kandidátů do  Kontrolní komise je 5, což je 
více než počet volitelných míst, voliči o  nich 
proto rozhodnou ve  volbách. Každému 
kandidátovi může dát volič nejvýše jeden hlas 
(korespondenčně, elektronicky nebo na  Valné 
hromadě) a  celkový počet hlasů, které může 
odevzdat kandidátům do Kontrolní komise, je 3. 
Ti 3 kandidáti, kteří obdrží nejvyšší počet hlasů, 
budou prohlášeni za zvolené. Při rovnosti hlasů 
pro více kandidátů na  posledním volitelném 
místě se rozhodne pouze mezi těmito kandidáty 
v doplňovacích volbách na Valné hromadě.

Jak volit
Hlasování probíhá na  Valné hromadě, která 
se bude konat 8. června 2019. Voliči mohou 
své hlasy také zaslat předem korespondenčně  
nebo elektronicky.

Při osobním hlasování na  Valné hromadě je 
třeba použít hlasovací lístek, který je přiložen 
v  tomto čísle časopisu Mensy, případně jeho 
nezměněnou kopii nebo výtisk.

V  hlasovacím lístku volič křížky vyznačí svoji 
volbu nejvýše 10 kandidátů do  Rady Mensy 
a nejvýše 3 kandidátů do Kontrolní komise. Jinak 
označený lístek je neplatný.

Vítek Švachouček, vk@mensa.cz

Vítek Švachouček, vk@mensa.cz

Hlasovací lístek je možné odevzdat osobně 
na Valné hromadě nebo poslat předem poštou.

Při hlasování na Valné hromadě ověří totožnost 
voliče Volební komise na místě.

Voliči, kteří zvolí odeslání hlasů korespondenčně, 
musí k  obálce s  hlasovacím lístkem přiložit 
identifikační údaje člena (členské číslo) s ověřeným 
podpisem. Obálku s  hlasovacím lístkem 
a potvrzením identifikace vloží člen do další obálky 
a  tu pošle na  adresu Mensa ČR, Španielova 
1111/19, 163 00, Praha 6 – Řepy. Vzor potvrzení 
identifikace je k dispozici na webu Mensy. Tento 
dokument slouží před sečtením hlasů k  ověření 
platnosti lístku, tedy členství voliče a  unikátnosti 
lístku (zda nebyl hlas zaslán vícekrát nebo jiným 
způsobem). Po  ověření platnosti bude potvrzení 
s  identifikací odděleno a  poté budou odevzdané 
platné lístky vyjmuty z obálek a sčítány.

Volební komise umožní členům jako každý 
rok zaslat svůj hlas předem prostřednictvím 
elektronických prostředků. K  rozhodnému 
dni 26. dubna 2019 získá Volební komise 
seznam e-mailových adres z  členské evidence. 
Členové si proto musí do  25. dubna 2019 
v  intranetu zkontrolovat platnost své uvedené 
e-mailové adresy. Poté Volební komise během 
následujících dvou týdnů náhodně a  nezávisle 
rozešle voličům na tyto e-mailové adresy unikátní 
kódy pro ověření hlasů před jejich elektronickým 
odesláním ve webové aplikaci.

Jakmile komise rozešle všechny kódy, potvrdí 
tuto skutečnost na volebních stránkách. Následně 
mohou voliči požádat o opětovné doručení kódů. 
V žádosti nesmí být uveden žádný z již zaslaných 
kódů. O  kódy mohou požádat i  noví členové 
Mensy ČR. Volební komise odešle dodatečné 
kódy bez zbytečného odkladu, nejpozději však 
dva dny před koncem období pro elektronické 
odesílání hlasů. Poslední žádosti o  kódy se 
přijímají týden před ukončením možnosti volit 
elektronicky. Hlas lze ověřit i  pomocí osobního 
elektronického podpisu.

Pokud volič využije více způsobů odevzdání 
hlasů, použijí se hlasy jen jedním způsobem 
podle následujícího pravidla: osobně 
odevzdané hlasy na  Valné hromadě mají vyšší 
prioritu než hlasy odeslané korespondenčně 
s ověřeným podpisem. Následují hlasy odeslané 
elektronicky a  ověřené osobním elektronickým 
podpisem. Nejnižší prioritu mají hlasy ověřené 
prostřednictvím kódů získaných od  Volební 
komise. Hlasy bez ověřené identity Volební 
komise nepřijme.

Kompletní pravidla voleb 2019 i ostatní 
informace naleznete na webu Mensy – 
http://volby.mensa.cz – a na  intranetu 
Mensy pod záložkou „Volby“.

 25. 4. 2019 poslední termín pro změnu e-mailové adresy v profilu v intranetu

 26. 4. 2019* rozhodný den pro získání seznamu e-mailových adres voličů

 27. 4. – 3. 5. 2019* rozesílání unikátních voličských kódů na e-mailové adresy voličů

 4. 5. – 25. 5. 2019* přijímání žádostí o opětovné zaslání voličských kódů

 4. 5. – 29. 5. 2019* dodatečné odesílání voličských kódů

 do 31. 5. 2019 přijímání korespondenčních a elektronických hlasů

 8. 6. 2019 hlasování na Valné hromadě a vyhlášení výsledků

*  Týká se pouze odesílání hlasů předem elektronicky. Pokud budete chtít využít této možnosti, 
zkontrolujte si platnost své e-mailové adresy v intranetovém profilu (goo.gl/bMzEED)!

Volby 2019 – Harmonogram voleb

Podrobnosti o tom, jak hlasovat, najdete níže v článku „Pravidla voleb 2019“. 
Informace o  hlasování budou dostupné na  webu Mensy volby.mensa.cz  
a na  intranetu Mensy pod záložkou „Volby“. Hlasy můžete doručit Volební 
komisi do  31. května 2019 nebo osobně odevzdat na  Valné hromadě  
8. června 2019.

Vedle voleb do Mensy ČR se konají také volby do Mensy International. Tyto 
volby probíhají letos jak korespondenčním způsobem, tak i  elektronicky. 
Volební komise rozešle instrukce obecnou zprávou. Přístupové kódy pro 
volby do  Mensy International budou rozesílány stejným způsobem jako 
ověřovací kódy pro volby do  Mensy ČR. Bližší informace jsou uvedeny 
v tomto čísle časopisu a v intranetu Mensy pod záložkou „Volby MI“.

Je smutným zvykem, že se voleb do Mensy ČR účastní pouhá desetina 
řádných členů, či dokonce méně, ale zvolení kandidáti pak mluví (a rozhodují) 
jménem vás všech! Někdy rozhoduje o dalším směřování Mensy jen jediný 
hlas. V Mense tedy více než kde jinde platí, že váš hlas je jedním z mála, 
a tudíž je velice pravděpodobné, že bude mít rozhodující váhu.

Takže neváhejte a zkontrolujte si platnost své e-mailové adresy na intranetu, 
abyste mohli ověřovat hlasy odesílané jak do  Mensy ČR, tak i  do  Mensy 
International. I když můžete hlasy zaslat korespondenčně nebo elektronicky, 
přijďte i na Valnou hromadu, jedině tam ověří při hlasování do Mensy ČR Vaši 
identitu Volební komise za vás přímo na místě!V
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Volby do Rady Mensy ČR Volby do Rady Mensy ČR
KANDIDÁT NA PŘEDSEDU

1. Martin Sedláček
čl. č. 7924
tel.: +420 602 392 662
e-mail: martin.sedlacek@mensa.cz
předseda Mensy ČR

Vážené členky, vážení členové,

blížící se konec volebního období, které mi bylo 
umožněno prožít v roli předsedy Rady Mensy, 
mne donutil ke  krátkému zamyšlení nad tím, 
co se během té doby podařilo, ale i nepodařilo 
zrealizovat. Dva roky se zdají jako dlouhá doba, 
ale máte-li během té doby kolem sebe fungující 
tým, věřte, že čas plyne nějak rychleji.

Stávající tým není jen devět radních, ale i celá 
řada dalších aktivních dobrovolníků, tajemníků, kteří se rozhodli pracovat pro 
Mensu jen proto, že ji mají rádi a chtějí, aby byla ještě lepším místem než dopo-
sud. Role radních není jen v rozhodování o provozních záležitostech, ale hlavně 
ve vytváření příležitostí pro realizaci nových smysluplných aktivit našich členů.

Mnoho z představ se kterými jsem před dvěma lety před vás přistupoval, se 
již podařilo zrealizovat, některé představy musely být pozměněny a některé  
se ještě realizují nebo na svou realizaci ještě čekají. Spoustu nových nápadů se 
podařilo uvést do života a nemálo jich ještě na svou příležitost čeká. Některé 
projekty není možno uzavřít do dvouletého volebního cyklu a tak náš tým před 
vás přistupuje a žádá vás o vaši podporu.

KANDIDÁTI DO RADY MENSY
1. Eva Vavřinová
čl. č. 8936
tel.: +420 734 435 541
e-mail: eva.vavrinova@seznam.cz

Vážené mensanky, vážení mensané,

děkuji za příležitost kandidovat do Rady Men-
sy ČR. Jsem členem od  roku 2010 a  za  tu 
dobu jsem měla možnost poznat mnohé 
z Vás a to jak ve chvílích radosti, tak i v těch 
vážnějších. V  posledním roce to bylo napří-
klad na podzimním celostátním setkání, které 
jsme jako MS Pardubice měli možnost or-
ganizovat. V rámci MS Pardubice se aktivně 
podílím na organizaci krajského kola Logické 
olympiády. Právě organizační schopnosti, je 

to, co mohu Radě Mensy ČR nabídnout a možná také nový nezávislý pohled 
na činnosti, které jí přísluší. Kandidaturu beru jako výzvu, ke které, pokud mne 
podpoříte svými hlasy, se postavím čelem. 

2. Ing. Ludmila Děcká
čl. č. 8674
tel.: +420 602 196 619
e-mail: ludmila.decka@mensa.cz
místopředseda a pokladník MS 
Olomouc

kandidátka nedodala volební proslov

3. Mgr. Dana Havlová
čl. č. 6327
tel.: +420 607 886 874
e-mail: dana.havlova@mensa.cz
místopředsedkyně Mensy ČR, koor-
dinátorka testování IQ, předsedkyně 
Rady pro Dětskou Mensu
Vážení členové Mensy, přátelé.

Ráda bych Vás oslovila jako kandidátka 
do Rady Mensy a krátce představila svou do-
savadní práci pro Mensu a další plány.

Dvě oblasti, o které se starám, jsou testování 
IQ a Dětská Mensa.

Testujeme až 9000 osob ročně. Zkvalitnili jsme proces přípravy, průběh tes-
tování i  jeho zpracování. Žádná jiná Mensa na světě netestuje v podobném 
rozsahu. S novým psychologem Mensy jsme vytvořili a na cca 3000 dětech 
standardizovali, nové testy pro děti, kterými jsme nahradili dříve používané, 
jejichž standardizace už nebyla aktuální. V současné době začínáme s přípra-
vou nového testu i pro dospělé. Jeho dokončení plánujeme v horizontu tří let.

Aktivit Dětské Mensy je stále více. Založili jsme desítky Klubů nadaných dětí 
a  navázali spolupráci s  mnoha školami. Setkání dětské Mensy, táborů se 
účastní dalších cca 600 osob ročně. Počty každoročně rostou. Pořádáme se-
mináře NTC, školení pro pedagogy a mnoho dalšího.

Ráda bych v této práci pokračovala. Předem děkuji za Vaši důvěru.

4. Tomáš Blumenstein
čl. č. 3122
tel.: +420 603 726 030
e-mail: tblumen@mensa.cz
místopředseda Mensy ČR

V  současném volebním období se mi spo-
lečně s  mensovními kolegy podařilo rozjet 
projekty Podporujeme nadané děti pro bu-
doucnost (future.mensa.cz) a Škola4 (skola4.
mensa.cz) a  také jsme rozšířili konferenci 
Vzdělání pro budoucnost. V  úsilí zacíleném 
na  nadané děti bych chtěl pokračovat i  na-
dále. Kromě místních akcí a zahraničních ex-
kurzí sestavuji na příští rok i organizační tým 
EMAGu (Evropské setkání Mensy) v Brně.

V Radě Mensy ČR bych chtěl podporovat organizátory akcí pro dospělé i pro 
děti, motivovat další dobrovolníky k práci na mensovních projektech a z pozice 
RM jim zajišťovat potřebné zázemí a organizační infrastrukturu. Chci být nápo-
mocen vzniku nových místních skupin, nových organizačních týmů a nových 
aktivit. Tak nějak mě dost baví napomáhat rozjezdu nových projektů a zapojo-
vání nových lidí a spatřuji v tom i jednu z rolí Rady Mensy.

Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz, 603726030

5. Petra Holubová
čl. č. 11607
tel.: +420 608 338 417
e-mail: petra.holubova@mensa.cz

Vážené mensanky a  vážení mensané, do-
volte mi poděkovat za  nominaci do  Rady 
Mensy. Přemýšlela jsem při té příležitosti, co 
přinesla Mensa do  mého života. Není toho 
málo, pravidelná jarní a  podzimní setkání 
s šiframi, testy a bojovkami, exkurze a před-
nášky, časopis, na  který se pokaždé těším, 
potkávání se s  lidmi, mezi kterými si připa-
dám nebývale normální, snídaně v  kavárně, 
lívance, vejce Benedikt a  mnoho dalšího. 
Letos jsem dokonce sebrala odvahu pár akcí 

uspořádat, protože bych chtěla být aktivní členkou. Pojďte do toho také. Volte 
(klidně i Petru), čtěte, pište, choďte na akce, ale nebojte se je i  pro ostatní 
připravovat. Mensa je taková, jakou si ji uděláme. A  já se těším, až se zase 
potkáme a  podnikneme něco společně, protože tahle setkání mě nabíjejí  
energií, nadějí a inspirací.

6. Vladan Havel
čl. č. 9681
tel.: +420 722 343 585
e-mail: vladan.havel@email.cz
tajemník Rady Mensy ČR pro aktivity 
pro mladé

Vážené Mensanky, vážení Mensané.

V  uplynulých letech jsem se jako vedoucí 
a  programák kempů a  JUNIOR kempů vě-
noval práci s členy Dětské Mensy a mladšími 
členy dospělé Mensy. Se skupinou dalších 
mladých členů organizuji akce, které jsou za-
měřeny na zájmy této věkové kategorie a mají 
přilákat juniory k přechodu z Dětské Mensy 

do dospělé. V tomto věku jich totiž mnoho ztrácíme, protože jim dětská Mensa 
už nestačí a dospělá Mensa jim nenabízí příliš akcí, které by jim byly blízké.

Myslím, že se nám program docela daří. Účast na našich akcích se zvyšuje 
a zapojují se další členové. Díky těmto aktivitám jsem byl jmenován tajemní-
kem Rady Mensy pro aktivity pro mladé.

I nadále se tomu budu rád věnovat a chtěl bych prosazovat zájmy této věkové 
skupiny i v rámci Rady Mensy.

Za vaši případnou důvěru a hlas vám předem děkuji, moc si toho vážím.
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7. Petr Mazal
čl. č. 8784
tel.: +420 737 329 360
e-mail: petr.mazal@mensa.cz
1. místopředseda Mensy ČR

Vážení členové,

je opět před volbami, je čas požádat Vás 
o  zpětnou vazbu a  poprosit o  důvěru. 
V Radě působím osm let, dá se ode mě oče-
kávat pokračování v  současných trendech. 
Bouřlivé období už mám dost daleko za se-
bou, snahy změnit svět bez ohledu na  ná-
zory ostatních už mě přešly dávno; preferuji 
konsensuální řešení.

Mensa má za sebou další dva úspěšné roky – roste počet členů, akcí i prestiž. 
Martin se skvěle zhostil role předsedy a mně se s ním pracovalo výborně. Krát-
ce z mých oblastí – počet členů Mensy trvale roste (díky mj. všem testujícím 
i organizátorům poutavých akcí), povedlo se vydat druhou NTC knihu i reakre-
ditovat kurzy NTC u MŠMT, účast v Logické olympiádě stále roste, ujalo se 
i poděkování dlouholetým členům. V příštím období bych se rád věnoval opět 
členské základně, máme rozpracován mj. projekt zvýhodněných mobilních vo-
lání, chci pokračovat i  v  týmu Logické olympiády. Největší výzvou ale bude 
EMAG 2020 Brno – práce nejen na něm bude dost.

Děkuji za Vaši případnou podporu.

8. Ing. Stanislav Wolf
čl. č. 10394
tel.: +420 604 623 092
e-mail: ing.wolf@seznam.cz
koordinátor a předseda SIG Manager

Vážené mensanky, vážení mensané,

děkuji vám za vaši důvěru, velice si jí vážím. 
Mnozí z vás mě již znají ze setkání nebo ča-
sopisu. V Mense jsem sedm let a aktivní jsem 
od  začátku. Připravil jsem pro vás mnoho 
akcí a  napsal nespočet článků. S  pomocí 
některých z vás se mi podařilo založit a vy-
budovat zájmovou skupinu SIG Manager. 
S ní poznáváte známé osobnosti, rozvíjíte své 
dovednosti, navštěvujete zajímavé organiza-

ce. Funguje příkladně, pravidelně a dělá Mense dobré jméno. Své know-how 
s vámi sdílím. Věřím, že úspěch při plánování a organizování akcí stojí na sku-
pinovém duchu, dobré spolupráci a porozumění lidem. Své úsilí bych rád za-
měřil především na péči o zájmové a místní skupiny. Chci měnit prostředí tak, 
aby bylo efektivní a příjemné pro všechny, být oporou iniciativním jednotliv-
cům a využít při tom svých zkušeností. Radu Mensy vnímám jako sehraný tým 
a jako týmový hráč se pro vás chci podílet na jejích společných cílech.

9. Ing. Dušan Fürst
čl. č. 9281
tel.: +420 724 593 140
e-mail: dufu@volny.cz
předseda MS Olomouc

Vážení přátelé!

V Mense jsem členem od roku 2012 na pod-
kladě testování v  r. 1992. Na  (znovu)zaklá-
dací schůzce jsem byl zvolen prozatímním 
předsedou a poté předsedou MS Olomouc. 
Tím jsem dosud. Stanovil jsem si cíl zabránit 
už několikerému vyhasnutí činnosti této MS. 
Zda se mi to podařilo, to můžete vyjádřit při 
volbách. To, že mne někdo neznámý (možná 
jich bylo víc) navrhl jako kandidáta do Rady, 

si považuji a budu-li zvolen, budu se snažit pracovat co nejlépe. Uvědomuji 
si, že mám výhodu a  současně hendikep vyššího věku, ale také asi životní 
přehled, co je důležité a co méně. Pro slibované zapojení mám také další plus – 
netrpím takovým nedostatkem času, jako ti, jež chodí do práce. Pracoval jsem 
ve výrobě, v projekci i  v diplomacii. Snažím se být slušný. Nejsem ani moc 
zpohodlnělý, jak se stává některým důchodcům, jsem soudním tlumočníkem 
srbštiny, bosenštiny, černohorštiny a chorvatštiny.

Pokud jsem vás přesvědčil, dejte mi, prosím, svůj hlas.

Děkuji.

10. Zuzana Kořínková
čl. č. 10282
tel.: +420 776 288 979
e-mail: zuzana.korinkova@mensa.cz
šéfredaktorka časopisu,  
členka Rady Mensy ČR

Jako člen Rady jsem měla v posledních dvou 
letech na  starost mensovní časopis a  půso-
bila jako jeho šéfredaktorka. Časopis se pod 
mým vedením dočkal nového grafického po-
jetí a  formátu, změny zaznamenal i  v  rovině 
obsahu (častější rozhovory, více obsahu pro 
dětské členy) a  věřím, že se ho daří rozvíjet 
způsobem, který pomáhá Mensu vhodně re-
prezentovat. V současné chvíli probíhá přípra-

va nové podoby webu časopisu – cílem je jeho oživení, propojení se sociálními 
sítěmi a celkově aktivnější využívání. Kromě časopisu jsem se ale v posledních 
dvou letech zapojila i do dalších aktivit, například do projektu Future (lektorování 
seminářů a grafika materiálů), Logické olympiády a akcí místní skupiny. Zatím 
nepovažuji svou práci na časopise za dokončenou a v případě svého znovuzvo-
lení v ní budu nadále pokračovat, ale ráda se v budoucnu zapojím i  v  jiných 
oblastech fungování Mensy, kde vidím potenciál pro zlepšení (např. dosažení 
jednotného vizuálního stylu nebo efektivnější podpora činnosti SIGů).

11. Jiří Rak
čl. č. 9016
tel.: +420 722 522 777
e-mail: jiri.rak@mensa.cz
www.linkedin.com/in/jiri-
-rak-488087122
tajemník Rady Mensy pro ekonomiku

Vážené členky a členové,

dovoluji si Vás oslovit jako kandidát do Rady 
Mensy.

Prvně bych chtěl poděkovat za důvěru, kterou 
mi dala stávající rada. Nadále bych rád pokra-
čoval v činnostech týkající se ekonomiky.

Myslím, že v  posledních dvou letech se nám 
daří proměnit Mensu, čítající tisíce členů, pořádající stovky akcí, v organizaci, která 
umí řádně hospodařit, umí dále přilákat další aktivní dobrovolníky a jim poskytnout 
zázemí. Budu dále podporovat nové i stávající akce a zapojovat další členy.

Jsem členem devátým rokem a mé dosavadní činnosti byly spjaty s MS Brno. 
Na  jaře 2018 uspořádalo právě Brno celostátní setkání v Zaječí. Jsem moc 
rád, že se mi podařilo spolu s týmem připravit vícedenní akci pro více než 160 
lidí. Z reakcí účastníků čišela spokojenost, proto budu rád pomáhat i v roce 
příštím, kdy nás čeká v Brně EMAG.

Vzděláním jsem stavař, pracuji v IT, denně řídím několik týmů a projektů. Můj 
veřejný profil je http://cz.linkedin.com/pub/jiri-rak/22/871/480

Děkuji Vám za Váš hlas.

12. Ing. Petr Čavojský
čl. č. 8025
tel.: +420 724 046 888
e-mail: petr.cavojsky@volny.cz
místopředseda Mensy ČR,  
předseda správní rady 
Mensa gymnázia, o.p.s.

Milé dámy, vážení pánové.

V  uplynulém volebním období jsem byl čle-
nem Rady Mensy ČR. Za tyto dva roky jsem 
poznal, co vše práce pro Mensu - tedy pro 
vás všechny - obnáší. Proto jsem rád, že 
mohu opět kandidovat. Mým cílem v případě, 
že budu vámi zvolen je:

1. dále pracovat pro Mensa gymnázium, o.p.s,
2. podílet se na práci s nadanými dětmi,
3. zlepšovat podmínky pro činnost Mensy ČR,
4. pracovat pro vás.

Činnosti, které se organizují v Mense ČR, mám rád a chci se i v dalším období 
se zájmem podílet na jejich rozvíjení. Chci aktivně pracovat pro Mensa gym-
názium, školu pro nadané děti, kterou naše organizace, jako jediná Mensa 
na světě, založila. Chci pomáhat při organizaci úžasné soutěže Logická olym-
piáda a při organizování akcí, kde se Mensa ČR veřejně propaguje, jako jsou 
např. Kluby deskových her nebo Kluby nadaných dětí. 

Rád vás všechny uvidím při celostátních setkání, exkurzích nebo na jiných akcích. 

Z pozice člena Rady Mensy ČR budu prosazovat zájmy organizace a šířit její 
dobré jméno. 

Volby do Rady Mensy ČR Volby do Rady Mensy ČR



13. Pavel Terber
čl. č. 2341
tel.: +420 604 750 324
e-mail: pavel.terber@mensa.cz
http://terber.sky.cz
předseda MS Brno,  
člen Rady Mensy ČR

V Mense jsem již spoustu let, a nějakou dobu 
působím jako předseda brněnské místní 
skupiny, kde se zabývám hlavně organiza-
cí a pomocí s organizací pořádání schůzek 
a dalších doplňkových akcí. Současně, jako 
člen rady, mám na  starosti místní skupiny. 
Pokud budu mít možnost, tak bych se tomu-
to rád dál věnoval.

14. Lucie Měchurová
čl. č. 11730
tel.: +420 777 141 975
e-mail: lucie.mechurova@mensa.cz
testující, kluby nadaných dětí, NTC 
Learning

Vážení členové Mensy,

děkuji za  příležitost kandidovat do  Rady 
Mensy ČR.

Již tři roky se aktivně věnuji práci v  oblasti 
Dětské Mensy. Testuji děti především ve ško-
lách na  území celých Čech a  v  souvislosti 
s  vyhledáváním nadaných dětí také pomá-
hám zakládat Kluby nadaných dětí. Podílím 

se na  organizaci a  realizaci akcí pro nadané děti i  jejich rodiče. Jsem také 
součástí týmu, který se věnuje metodě NTC Learning určené především pro 
děti předškolního věku.

Jsem přesvědčena, že aktivit směřujících k nadaným dětem není stále dosta-
tek a je velmi potřebné se tomuto tématu věnovat. Ať již budu zvolena či niko-
liv, určitě v rámci Mensy ČR budu nadále v této oblasti aktivně působit.

15. Hana Kalusová
čl. č. 4345
tel.: +420 777 004 678
e-mail: hana.kalusova@mensa.cz
místopředsedkyně Mensy ČR

Musím přiznat, že uplynulé dva roky byly 
pro mě náročné. Skloubení domácnosti, tří 
dětí (puberťák, první třída a  čerstvé mimin-
ko) a  ještě mensovní aktivity? Naštěstí mám 
výborné pomocníky jak v rodině, tak úžasné 
spolupracovníky v  Mense. Díky tomu se mi 
nejen podařilo udržet současné aktivity (se-
minář, konference, zahraniční exkurze, testo-
vání, KND, …), ale navíc začít i nové (příměst-
ské tábory v Ostravě). Práce pro Mensu mě 

nejen baví, ale hlavně mi dává smysl a ráda bych v ní pokračovala i v rámci 
Rady Mensy. Proto vás na  tomto místě opět prosím o  podporu a  těším se 
na další dva roky!

Hanka

16. Martina Tyna Doležalová
čl. č. 13798
tel.: +420 728 262 632
e-mail: martina.tyna@seznam.cz

Vážení a milí,

zdravím vás z Vysočiny, ze služebně nejmlad-
ší místní skupiny Jihlava.

Návrh na  kandidaturu po  prvotním lehkém 
šoku přijímám, díky za každou novou výzvu.

Jestli mohu být v Radě k čemu platná? Dou-
fám. Z pěti mých dětí se školství týká už jen 
dvou, ale coby psycholožka ve škole pracuji, 
tudíž je mi blízké mimo jiné téma vzdělávání. 
Proto přednášení v  rámci projektu Suppor-

ting Gifted Children for the Future, proto krajánkování při Logické olympiádě. 
A prohlašuju zde místopřísežně, že hodlám umanutě hájit pravohemisférové 
aktivity a jejich nespravedlivě přehlížený význam v intelektuálním rozvoji. Pro-
tože: intelekt bez invence?

Bydlím na samotě u lesa a mám hrozně ráda pohádky, sem tam i nějakou no-
vou přivedu na svět. A stejně jako řeč mě fascinuje i keramická hlína a kouzlo 
okamžiků při setkáních SIGu improvizace.

Moc mě těší, že jsem potkala Mensu a vás, co jsem tu potkala, a  těším se 
na vás, které jsem zatím nepotkala. Těším se na všechno dobré a ještě lepší, 
co z toho vzejde.

HLASOVACÍ LÍSTEK DO MENSY ČR naleznete na následující straně
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KANDIDÁTI DO KONTROLNÍ KOMISE
1. Ing. arch. Dagmar Saktorová
čl. č. 8938
tel.: +420 721 144 188
email: dagur@seznam.cz
kandidát nedodal volební proslov

2. Mgr. Zdeněk Falář
čl. č. 5268
tel.: +420 732 673 930
e-mail: zdenek@falar.cz
pokladník MS Praha

Vážené mensanky a mensané,

dovolte mi poděkovat za  nominaci na  kan-
didáta do  Kontrolní komise Mensy ČR. Vy-
nasnažím se, abych v případě svého zvolení 
jak své navrhovatele, tak ostatní mensany 
nezklamal a abych jako člen Kontrolní komise 
napomohl hladkému a  transparentnímu fun-
gování Mensy.

Za posledních pět let, kdy se aktivně účast-
ním mensovního života, jsem v Mense potkal mnoho zajímavých a inspirujících 
lidí, kteří mě obohacují a  s  nimiž rád trávím volný čas. V  této krátké době 
jsem měl tu čest být několikrát členem týmu pořádajícího celostátního setká-
ní Mensy. Též se účastním přípravy Logické olympiády. V  rámci MS Praha 
spolupořádám pravidelná i nepravidelná setkání místní skupiny. Dle potřeby 
vypomáhám i s dalšími místními i celostátními akcemi. V těchto aktivitách hod-
lám pokračovat bez ohledu na své případné zvolení za člena Kontrolní komise.

3. Bc. Zdenka Pániková
čl. č. 3027
tel.: +420 737 154 078
email: zdenka.panikova@mensa.cz

Děkuji za nominaci, kterou považuji jako po-
ctu a projevení důvěry a budu se snažit důvě-
ru nezklamat.

Členkou Mensy jsem od roku 1996 a dál se 
hodlám podílet na  vzrůstu kvalit této orga-
nizace, která mi za  ta léta přinesla spoustu 
nezapomenutelných vzpomínek a  inspirací 
a znalostí.

Původním povoláním výpravčí vlaků pracuji 
již 25 let jako účetní a ekonom a svoje zkuše-

nosti a znalosti ráda poskytnu k dalšímu rozvoji sebe i Mensy.

4. Mgr. Hana Vantuchová
čl. č. 8282
tel.: +420 737 903 740
email: hana.vantuchova@mensa.cz
předsedkyně Kontrolní komise Mensy 
ČR

Vážení členové,

volební proslov píšu již po  páté, budu tedy 
stručná. Děkuju za  navržení do  RM a  KK. 
Velice si toho cením, ale rozhodla jsem se 
přijmout kandidaturu jen do KK. V KK půso-
bím i v  tomto volebním období a  ráda bych 
působila dále. 

Děkuji předem za podporu. 

Hana Vantuchová

5. Jiří Šmach
čl. č. 9146
tel. č. +420 731 948 206
email: jiri.smach@mensa.cz
předseda MS Ostrava, člen Kontrolní 
komise Mensy ČR, krajský koordiná-
tor LO v Ostravě

Vážení Mensané,

jsem členem od roku 2011, kdy jsem se zú-
častnil poprvé svého celostátního setkání, 
a  to v  obci Čeladná na  Frýdecko-Místecku. 
Z počátku jsem se pouze rozhlížel a účastnil 
převážně celostátních setkání. Od roku 2012 
jsem pomáhal s organizací Logické olympiá-

dy v Moravskoslezském kraji a v roce 2014 jsem se stal krajským koordináto-
rem. Od roku 2017 jsem předsedou Místní Skupiny Ostrava a tentýž rok jsem 
byl zvolen do Kontrolní Komise. Díky členství v kontrolní komisi jsem se mimo 
jiné stal dobrovolníkem v programování intranetu. Samozřejmě to nebyla hlav-
ní náplň člena kontrolní komise. Rád bych i nadále spolupracoval v kontrolní 
komisi s Hankou Vantuchovou.

Děkuji za podporu

Jiří Šmach
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 Inteligence
Česká škola: Martin Jan Stránský: Dětem klesá 
IQ a používají kratší věty. Zákaz mobilů ve výuce 
je logickým krokem., ceskaskola.cz,  
goo.gl/WtWW82

„Otec DNA“ James Watson přišel o čestné tituly 
kvůli rasistickým výrokům, stoplusjednicka.cz, 
goo.gl/PDgjjm

Držitel Nobelovky za DNA přišel o metály. Navážel 
se do černochů a homosexuálů, blesk.cz,  
goo.gl/J7yxAy

Inteligence a rasa. Je to tak prosté, drahý 
Watsone?, finmag.penize.cz, goo.gl/X2E6mF

Nedostatečný pitný režim u dětí negativně 
ovlivňuje jejich pozornost a soustředění,  
novinky.cz, goo.gl/52VK7f

Vědci při nové studii dokázali za pomoci ske-
nování mozkové aktivity, strojového učení 
a syntezátorů řeči přečíst mozkovou činnost 
a  převést ji ve  srozumitelnou řeč. Jde zatím 
sice jen o počátek cesty ke skutečnému čtení 
myšlenek, ale i  tak tento pokrok představuje 
naději například pro pacienty, kteří v důsledku 
nemoci nebo úrazu přišli o hlas.

Nový sken mozku umí rozeznat jednotlivá slova 
lidské řeči, nedd.cz, goo.gl/aejErv

Počítač pozná, co se vám honí hlavou. Vědci umí 
přeložit myšlenky do slov, technet.cz,  
goo.gl/nHhCdP

Špetka kurkumy denně je doping pro mozek. 
Dokáže zlepšit paměť, bety.cz, goo.gl/JTnQew

Výzkumníci pomocí AI převedli skeny mozku 
na řeč, svethardware.cz, goo.gl/MtxtWG

Neuroscientists Translate Brain Waves Into 
Recognizable Speech, gizmodo.com,  
goo.gl/LgJuCW

Podle nejnovějších výzkumů týmu vedeného 
neurobiologem Ronym Pazem z Weizmanno-
va ústavu v  izraelském Rechovotu platí lidé 
za výkonnost svého mozku náchylností k zá-
važným poruchám, jako jsou deprese, autis-
mus nebo chorobně úzkostné stavy. Oproti 
zvířecímu mozku tedy lidský mozek zvládá 
zpracovat větší množství dat, ale vykazuje 
nižší spolehlivost – pro tento jev se používá 
„pračková paralela“: lidský mozek je jako nej-
modernější automatická pračka, která sice má 
spoustu nejrůznějších pokročilých funkcí, ale 
zároveň je podstatně poruchovější než jedno-
duchá pračka bez jakékoli elektroniky,

Lidský mozek platí za výkonnost náchylností 
k poruchám, vtm.cz, goo.gl/rRTF3b

Mozková posilovna se v Opavě úspěšně 
zabydlela, opavsky.denik.cz, goo.gl/ftvdo3

Byl jednou jeden mozek. Rozhovor s přední 
světovou trenérkou paměti o tom, jak se mozek 
po pětadvacítce zhoršuje, jak se stává cíleně 
apatickým a jak jej obelstít, casopis-sifra.cz, 
goo.gl/Q1MFqe

Vysoké IQ. Výhoda, nebo nevýhoda?,  
prozeny.cz, goo.gl/t1WzCf

Vědci objevili rychlejší opotřebení mužského 
mozku, sputniknews.com, goo.gl/C9eep5
Jak mít chytré dítě? Jezte omega-3 a utečte před 
smogem, prozeny.cz, goo.gl/q2v2gb
Závislost na elektronice dětem snižuje sociální 
cítění i IQ, instory.cz, goo.gl/bLGU3q
Jste nadprůměrně inteligentní? Poznat to můžete 
i bez IQ testu, prazskyden.cz, goo.gl/bDtcwJ
Na inteligenci dětí nemají vliv rasa ani peníze 
rodičů, bety.cz, goo.gl/RYUssR
Dana Steinová: Jak trénovat paměť, dvojka.
rozhlas.cz, goo.gl/cR7EPX

Jedním z  vysvětlení, proč bývají ženy déle 
duševně čilé než muži, může být to, že ženské 
mozky jsou metabolicky asi o tři až čtyři roky 
mladší než srovnatelně staré mozky mužů. 
Největší rozdíly ve  stáří mozků přitom byly 
pozorovány u  mladších žen kolem dvacítky. 
„Není to tím, že by mužské mozky stárly rychleji, 
ale muži už začínají dospělost s  mozkem 
o  tři až čtyři roky starším než ženy. A  to pak 
přetrvává až do dospělosti,“ vysvětluje hlavní 
autor práce, Manu Goyal. „Zatím ale nevíme, 
co to znamená. Ale myslím si, že to vysvětluje, 
proč ženy nezažívají ve vysokém věku takový 
intelektuální úpadek jako muži.“
Ženské mozky jsou o čtyři roky mladší než ty 
mužské, odhalil výzkum, ct24.cz, goo.gl/1Uq6if
Ženský mozek je celý život mladší než mužský, 
bety.cz, goo.gl/cgrRbS
Nefunguje vám mozek? Vypněte počítač 
a vezměte si papír, aazdravi.cz,  
goo.gl/DNqoD9
Co se děje s mozkem při orgasmu, v těhotenství 
nebo při kouření marihuany, zena.cz,  
goo.gl/rqxE61
První tři roky života jsou pro mozek rozhodující. 
Jak podpořit jeho vývoj , bety.cz,  
goo.gl/Vx4Zsc
Vysoké IQ automaticky nezaručuje úspešnú 
kariéru. Čo predurčuje našu úspešnosť medzi 
ľuďmi?, refresher.cz, goo.gl/LSnfqr
Vědci umí u myší zabrzdit stárnutí mozku, 
převratný lék brzy začnou testovat na lidech, 
wave.cz, goo.gl/dLZ1UR
Odborníci zvou do Krajské knihovny 
na konferenci o zdravém mozku a paměti,  
vary.rozhlas.cz, goo.gl/MSRk7v
„Neexistuje ženský nebo mužský mozek, 
jen škatulky, do kterých ho vkládáme,“ říká 
neurovědkyně, wave.cz, goo.gl/V1hhSz
První geneticky upravené děti mají kromě 
rezistence vůči viru HIV nejspíš i vylepšenou 
paměť, ihned.cz, goo.gl/wP1xLD
Scientist Who Gene-Hacked Babies “Likely” 
Boosted Their Brainpower, futurism.com,  
goo.gl/87vRkv
China’s CRISPR twins might have had 
their brains inadvertently enhanced, 
technologyreview.com, goo.gl/uUwY31
Vědci šokují: Mozek je na jaře „starší“! Proč je to 
nebezpečné?, blesk.cz, goo.gl/LdBwrX
Proč se v době internetu ve školách učíme vše 
nazpaměť?, globe24.cz, goo.gl/hKx5SE
Mozek jako hřiště vědy: Dokážeme vylepšit lidský 
mozek?, stoplusjednicka.cz, goo.gl/u3M6Uj

Mensa a inteligence
v médiích připravil: Čestmír Kalus  

anotace: Čestmír Kalus, Zuzana Kořínková

Děkujeme Stanislavu Wolfovi,  
Vladimíru Kutálkovi a všem dalším,  
kteří zaslali odkazy na články do redakce.

Vědci z Royal Melbourne Institut of Techno-
logy, kteří se dlouhodobě zabývají studiem 
včel, zjistili, že včely se mohou naučit pro-
vádět i jednoduché číselné operace. V rámci 
experimentu byly včely umístěny do  jedno-
duchého bludiště, ve kterém nejdříve viděly 
obrázek s  různým počtem různě barevných 
tvarů. Poté byly vpuštěny do další části, kde 
měly vybrat ze dvou dalších obrázků. Pokud 
byly tvary na původní tabulce modré, dostaly 
odměnu ty včely, které se seřadily u obrázku, 
na  kterém byl jeden tvar navíc. Pokud byly 
žluté, musely naopak jeden odečíst.
Včely umí počítat, tvrdí nový výzkum, wave.cz, 
goo.gl/ZdTvfj
Včelí mozek je schopný jednoduchých výpočtů. 
Umí sčítat i odčítat, zjistili vědci, blesk.cz,  
goo.gl/7QM6Rh
Podle australské studie včely zvládají matematiku 
a chápou i nulu: co to znamená pro AI?,  
aiworld.cz, goo.gl/jNNsXV
Spelling bees? No, but they can do arithmetic, 
say researchers, thequardian.com, goo.gl/
rAkctg
Papoušci v logice předčí lidoopy i pětileté děti, 
sciencemag.cz, goo.gl/28FtTE

 Nadané děti 
Nadané děti potřebují podporu okolí. Za štěstím 
jdou svojí cestou, denik.cz, goo.gl/9rMT7L
Klub nadaných dětí na ZŠ Englišova v Opavě, 
polar.cz, goo.gl/HiB5p6
Nadání může být i prokletí, vecernikpv.cz,  
goo.gl/Ldy2rx
Milan Hejný: V žádné jiné oblasti nemůže 
dítě projevit tolik fantazie a tvořivosti jako 
v matematice, eduin.cz, goo.gl/3YnnNb
Třída pro nadané? Děti se učí rychleji, 
říká ředitelka. Vznikne možná v Hodoníně, 
hodoninsky.denik.cz, goo.gl/tnQVw3
Český vzdělávací systém nestíhá, škola by měla 
děti naučit řádu, tvrdí Drábová, dvtv.cz,  
goo.gl/6pYBvc
Školní počítačová revoluce? Stát změní výuku 
informatiky. Je na čase, říká Růžičková, dvtv.cz, 
goo.gl/HXfskf
Kartous: Víceletá gymnázia jsou omyl, kastují 
společnost, montovny nejsou budoucnost,  
dvtv.cz, goo.gl/w4yKBY

Všimli jste si  
článku o Mense  
nebo inteligenci?  

Prosím, zašlete odkaz 
na adresu  

redakce@mensa.cz
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K A L E N D Á Ř  A K C Í

Název akce Místo konání Datum konání

Schůzka MS Brno Brno 15. 4. | 20. 5. | 17. 6.

Setkání s rektorem ČVUT Praha 16. 4.

Setkání MS Praha ve Vidličkách a nožích Praha 16. 4.

Odpoledne plné her v ČB České Budějovice 17. 4. | 15. 5. | 19. 6.

Praha – otevřený trénink divadelní improvizace Praha liché pondělky a sudé čtvrtky

Snídaně v Café Louvre Praha 23. 4. | 28. 5. | 25. 6.

Rozvoj intranetu Praha 23. 4. | 14. 5. | 28. 5. | 11. 6. | 25. 6.

Pravidelná schůzka MS Prostějov Prostějov 26. 4. | 24. 5. | 21. 6.

Jarné stretnutie Mensy Slovensko 2019 v Kremnici Kremnica 30. 4. 

Jihoměstské setkání MS Praha v Chodovské tvrzi Praha 1. 5. | 5. 6. 

Pravidelná schůzka MS Zlín Zlín 2. 5. | 6. 6.

Pravidelná schůzka MS Plzeň Plzeň 3. 5.

Uzávěrka časopisu Mensa 5. 5.

Jarní celostátní setkání Mensy ČR – Mallewood 2019 Frýdlant nad Ostravicí 8. 5.

Valná hromada MS Olomouc Olomouc 14. 5.

Valná hromada Mensy ČR Praha 8. 6.

Západ USA a Kanady 2019 USA, Kanada 19. 6.

Rodinná rekreace Nová Bystřice 14. 7.

Mensovní fotosoutěž  
– poslední šance odevzdat svůj soutěžní příspěvek

15. 7.

EMAG 2019 Ghent Ghent, Belgie 07. 8.

Datum

poslední termín pro změnu e-mailové adresy v profilu v intranetu 25. 4. 2019 

konec přijímání korespondenčních a elektronických hlasů 31. 5. 2019 

hlasování na Valné hromadě a vyhlášení výsledků 8. 6. 2019 

Pojďte pomoci 
posunout intranet 
Mensy na novou 

úroveň.

Pokiaľ sa čas 
do českého 
celoštátneho 

stretnutia pre 
vás neznesiteľne 

vlečie…
Příspěvky sem, 
pěkně prosíme…

redakce@mensa.cz

Už se to blíží! 
Zamluvili jste 

si už místo 
na exkurzích?

Fotosoutěž je zpět! 
Znovu pro malé 

i velké mensany.
A tentokrát na téma 
OPTICKÉ  

ILUZE.
Více v dalším  
čísle časopisu.

podrobnosti  
a aktuální přehled  

akcí najdete na:  
www.mensa.cz

K A L E N D Á Ř  V O L E B  D O   M E N S Y  Č R
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Do  dubnového čísla patří historické okénko 
poněkud rozverné. Klárka Pániková, nyní Pirklová, 
v červencovém časopise z roku 1999 na stranách 
14–16 velmi vtipně popsala v  článku „Bechyně“ 
mimo jiné exkurzi v  keramické škole a  plnění 
průběžných úkolů při jarním celostátním setkání, 
které přesně před dvaceti lety uspořádal Jirka 
Bělohlávek.

Historické okénko
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V Keramické škole měl zrovna maturitní ročník své poslední zvonění, 
což se mi docela líbilo, jelikož jsem kvůli odjezdu na mensanské se-
tkání prošvihla oblíbené poslední zvonění maturantů u nás ve škole.
Myslím ale z vlastní zkušenosti, že poslední zvonění v keramičce je 
o něco krutější než na ostatních školách, jelikož tady mají více pro-
středků ke škádlení (například kila a kila hlíny, blátíčko, barvičky...) 
a taky o něco tolerantnější učitele.

Dalším zážitkem byly první krůčky ke keramické zručnosti na hrnčíř-
ském kruhu a nakonec prohlídka školy. Když jsme se konečně dostali 
zablácení a pomalovaní ven, rozprchli jsme se do nejrůznějších částí 
Bechyně. První zastávkou se stala restaurace, ve které jsme si dopl-
nili veškeré síly na pobíhání po městě. Řešili jsme totiž otázky celotá-
borové hry. A jak? Různě. Kvůli úkolu týkajícímu se starosty Bechyně 
(otázka zněla, jak se jmenuje starosta Bechyně a  za  kterou stranu 
kandidoval) jsme se dostali až přímo k audienci u samotného staros-
ty. Raději ani nebudu popisovat v jakém stavu, ale jistě si dokážete 
představit hlouček osob, které právě opustily keramickou školu a za-
tím nepřišly do styku s něčím podobným vodě. Avšak starosta i jeho 
sekretářka ochotně zodpověděli každou naši otázku.

Nevím, jak ostatní, někdo se už možná vrátil zpět do tábora, ale naše 
další cesta vedla na  bechyňský zámek. Tentokrát kvůli latinskému 
nápisu „Nil nisi rectum“. Neměli jsme ani tušení, co tato věta zname-
ná, a už vůbec ne, kde by se mohla nacházet. Po prošmejdění všech 
kapliček a hřbitovů Bechyně jsme skončili u zámku, který byl zrovna 
v rekonstrukci. Avšak pár velmi milých zaměstnanců kvůli nám celý 
zámek prošlo a trpělivě hledali nápis. Nenašli. Ani není divu. Jak jsme 
se později dozvěděli, tento text byl umístěn totiž v zámku Hluboká, 
což je o maličký kousíček vedle.

Další otázku – kdo že je patronem řezníků – jsme řešili návštěvou 
řeznictví. Avšak když jsme si trpělivě vystáli frontu na volného řezníka 
a na otázku, co si přejeme, jsme položili zmíněnou otázku, dopadli 
jsme nedobře. Řezník zrudl a  ukázal nám, kde se nacházejí dveře 
od obchodu. Tento úkol tedy zůstal nedořešen.

Tak co, těšíte se na další celostátní setkání?
INZERCE

Snídaně v Café Louvre
Protože snídaně je nejdůležitější jídlo dne, mensané ji rozhodně 
nehodlají brát na lehkou váhu. Pravidelná měsíční ranní setkání v Café 
Louvre jsou věnována jednak nácviku správného snídání se zaměřením 
na volbu vhodného materiálu a optimální techniku zpracování, druhak 
sdílení snídaňových best practices mezi účastníky. Nově zavedeným 
segmentem je pak diskusní kroužek zaměřený na  téma krizového 
managementu nečekaných ranních situací (jako například osolený čaj, 
syrová vajíčka natvrdo či máselná nedostatečnost).
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Trénink improvizace
Přijďte si zpestřit všední život nevšedními zážitky na  tréninku SIGu 
Improvizace. Stavte se třeba jen mrknout, jak improvizace vypadá, 
a  přidejte se, pokud vás zaujme, nebo začněte chodit pravidelně – 
vítáni jsou všichni.
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Hecl, Radek Hejdus, Slavomíra Henčeková, Natálie Hlůšková, Karolína Hošková, 
Richard Hruška, Robert Hruška, Václav Fred Chvátal, Timo Jaakob Chvátal, 
Kateřina Chvoštíková, Radim Jalůvka, Kryštof Jandáček, Adéla Jeřábková, Jan 
Ježek, Antonie Jiránková, Matyáš John, Jakub Juřenčák, Helena Kadlečíková, 
Diana Kadlečíková, Viola Kalabusová, Kryštof Kandalík, Petr Karlík, Matěj Kasal, 
Samuel Kavi, Adam Klaus, Barbora Klusáková, Matěj Kmošek, Alexandr Kocian, 
Věra Kohnová, Antonín Kopečný, Stanislav Kouba, Jana Koubová, Richard 
Kozlík, Rostislav Kozlík, Michal Král, Daniel Kramář, Jaromír Kupka, Robert 
Kuzma, Tomáš Kuzma, Kateřina Kuzmová, Martin Losenický, David Macek, 
Matěj Mach, Ondřej Marek, Matyáš Martínek, Martina Mašková, Mirek Matyáš, 
Karel Medek, Ivana Medková, Daniel Mičánek, Daniel Mičutka, Adam Michalík, 
Matěj Milostný, Přemysl Mocek, Nicolò Möhwald, Jan Molčík, Vilma Nakládalová, 
Oleg Němeček, Pavel Novák, Filip Novák, Katarína Nováková, David Ochodek, 
Lucie Ochodek, Daniel Opava, David Orgoník, Dominik Panic, Irena Pánková, 
Marie Papageorgiu, Viliam Patai, Lukáš Pech, Brigita Petrášová, Marie Pichová, 
Jakub Pirkl, Monika Písková, Tereza Písková, Jana Polášková, Matěj Procházka, 
Bára Procházková, Lucie Prošková, Kryštof Ptáček, Jiří Rod, Matyáš Roďom, 
David Roďom, Adam Sára, Daniela Sarazhinska, Lucie Serbousková, Filip 
Sivák, Vilém Slánský, Kateřina Sochorová, Jana Soukupová, Pavel Sova, Martin 
Stuchlík, Zdeněk Stypa, Erik Suk, Michal Svárovský, Martin Svoboda, David 
Svoboda, Adéla Svobodová, Sára Svobodová, Mykyta Syskov, Martin Šálek, 
Jessica Šalomová, Jiří Šarše, Ondřej Škubala, Miroslava Šlosarová, Tomáš 
Šmarda, Viktorie Špilerová, Michaela Štanclová, Jan Štrobl, Christian Štumpf, 
Jana Švandová, Dita Tarbajová, Tomáš Tatran, David Tolar, Adam Tomášek, 
Veronika Toušková, Samuel Trhlík, Jáchym Trnka, Veronika Trutnovská, Jiří 
Tvardek, František Tvrdík, Teodor Urban, Matěj Vachta, Patrik Valčuha, Petr 
Valenta, Adam Váňa, Jan Vašata, Klára Vavřínková, Natálie Waldaufová, Jan 
Winzig, Šárka Wurdáková, Ema Zahem

yVítáme nové členy!
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Josefína Absolonová, Mojmír Al- Dabagh, Tomáš Babinec, Atanas Alvar Bakoš, 
Filip Balga, Marek Balog, Andrej Banák, Tobiáš Bednář, Jiří Bešta, David Beutler, 
Dominik Blaha, Martin Böhm, Jan Borák, Eliška Břinková, Matyáš Cafourek, 
Filip Cimburek, Eva Coufová, Ondřej Černý, Tamara Čierniková, Lucie Dedková, 
Cyril Dejdar, Adam Dohnal, Lucie Dorazilová, Robert Ernest, Tadeáš Fabuš, Jan 
Falář, Martin Gerža, Viktor Gola, Petr Martin Grametbauer, Hugo Hadač, Helena 
Hadrbolcová, Šimon Hajný, Nataša Hajská, Jiří Halák, Lukáš Havlíček, Adam 

Pozvánka zněla: „Sejdeme se na hřbitově.“ Tak 
jsme se sešli, a  aby toho nebylo málo, hned 
nadvakrát, takový byl zájem. Navštívili jsme 
hroby slavných učenců, kteří odpočívají na Ol-
šanských hřbitovech, a dozvěděli se mnoho za-
jímavého. Kupodivu nepršelo, nesněžilo, nemr-
zlo, ani se neděly jiné škodolibosti počasí, a tak 
procházce za doprovodu P. Sabacké ze Správy 
pražských hřbitovů nic nebránilo.

Překvapilo nás, že celková výměra těchto 
hřbitovů je přes 50 hektarů. Jsou rozděleny 
na  dvě části, které jsou tvořeny celkem dva-
nácti sekcemi s  celkovou osídleností přes  
2 miliony. Průvodkyně nás vedla po stále už-
ších cestičkách a zmiňovala zajímavosti k jed-
notlivým učencům i  jejich hrobům z  hlediska 
výzdoby. Učence tak postupně doprovázeli 
sochaři a výtvarníci. Zejména druhá ze skupin 
si užila kamenné plačky v hojném počtu. 

V  místech, kde by se bez nutnosti jakékoliv 
přípravy dal natočit skvostný horor, se nám 
dostalo informace, že slavní nebožtíci sirotci 
(rozuměj bez příbuzenstva, které by o ně pe-
čovalo) se dají adoptovat. Tedy jejich hroby. To 
vzbudilo u některých z nás ohlas, ale asi trochu 
jinak, než to paní myslela. Probublávala disku-
se, zda opatřit hromadný hrob, kam bychom 
ukládali popel bývalých členů (pokud členství 
smrtí zaniká), případně si pronajali hrobku pro 
setkávání SIG Meeting Afterlife (pokud členství 
nadále trvá). 

Později byl vznesen již umravněný dotaz, zda 
by byl volný Bernard Bolzano. Bohužel průvod-
kyně si nebyla jistá, zda je právě tento mate-
matik k dispozici. Nicméně s odstupem doby 
si říkám, že by byla jistě možná i pěstounská 
péče. Ostatně je jaro, období k pěstování hřbi-
tovního kvítí obzvláště vhodné. 

Kličkováním mezi hroby vědců jsme potká-
vali i  spící národní buditele všeho druhu. 
Vzpomínka na  doby, kdy jsme z  nich psali 
písemky, mě přiměla se nad rámec prohlídky 
pozastavit u Františka Josefa Řezáče, které-
ho adoptovala Vězeňská správa, protože byl 
průkopníkem vězeňského školství. Stále dou-
fám, že šlo o  školu ve  vězení, nikoliv vězení 
ve  škole. Koncem prohlídky vzbudil diskusi 
mezi severočeskou částí hřbitovní expedice 
Ivan Hlinka. Vedl se spor, zda je pohřben zde, 
nebo ve svém rodišti, který vyřešil až telefonát 
do Litvínova. Tam přepočítali nebožtíky a po-
tvrdili, že trenér je skutečně v Praze. 

Pokud by vás procházka inspirovala k přemýš-
lení o  posledních věcech člověka, pak vězte, 
že to nemusí být tradiční synovec Rakev nebo 
tetička Urna. Jsou tu i alternativy, jako je třeba 
bio(s) urna, díky které z vašeho popela vyros-
te strom, nebo Les vzpomínek, kde se naopak 
už pod vzrostlý strom můžete nechat nasypat. 
V Británii se lze stát vinylovou deskou, ve Švý-
carsku dokonce diamantem. Můžete se po-
smrtně věnovat na vědecké účely, případně se 
nechat zmrazit jako polární výprava profesora 
McDonalda. My jsme procházku přežili všichni 
a ve zdraví hřbitovy opustili. 

Slavní nebožtíci aneb únorové procházky
Petra Holubová, foto: Zdeněk Falář
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IG Hiking
Výprava na Kilimandžáro
se SIG Hiking Karolina Svobodová, foto: autorka

Poslední lednový týden proběhla výprava 
SIGu Hiking na Kilimandžáro a do národních 
parků Tanzanie – Serengeti a Ngorongoro.

Cesta do  Serengeti, jedné z  nejznámějších 
afrických přírodních rezervací, byla v podsta-
tě vyhlídkovým letem, malé letadlo (myslím 
Cessnu) jsme měli jen pro sebe (kromě pilotů 
tedy). Už při přistání z  příletové dráhy upro-
střed savany odbíhaly zebry, pakoně a  další 
havěť, kterou jsem nezachytila – podle Marty 
šlo o  žirafy. Po  krátkém odpočinku v  luxusní 
příletové hale – nevím, kde vzaly uprostřed 
Afriky kožené sedačky – jsme vyrazili k hote-
lu a už po cestě jsme viděli plno další zvěře, 
stejně jako následující dny. Nejzajímavější bylo 
asi blízké setkání s přežraným gepardem, kte-
rý sotva se odvalil od  napůl zkonzumované 
impaly, byl hned obležen vyčkávajícími supy. 
Zbytek stáda impal celou scénu zvědavě pozo-
roval ze vzdálenosti cca 30 metrů. Upoutal nás 
také souboj hrochů v řece, kdy se dva samci 
ohromných rozměrů postavili na  zadní nohy 
a kousali se svými ohromnými tlamami. Člověk 
trochu pochopil vzrušení ze starověké arény...

Na  Ngorongoro jsme se dočkali toužebně 
očekávaných slonů, lvů, a  dokonce noso-
rožce (zdálky vypadal mrňavý, ale možná to 
bylo dobře...). Kráter Ngorongoro samotný 
je úchvatný, s  dvaceti kilometry v  průměru 
je nejrozlehlejší neaktivní sopkou na  světě, 
obývanou velkými savci, kteří jsou zde pří-

rodní bariérou dobře chráněni proti pytlákům. 
Z okraje kráteru je opravdu nádherný výhled 
na celou jeho plochu. Rušeni jsme byli jenom 
zvědavými kočkodany, kteří snaživě naku-
kovali do  auta a  divili se, proč hysterčíme. 
Kočkodani jsou opravdu roztomilí, ale umí 
šikovně otevřít nezamčené dveře do  auta, 
ukrást foťák a podobně, takže jsme se radši 
blíže neseznamovali.

Po  Ngorongoro přišel skutečný vrchol naší 
výpravy – šestitisícové Kilimandžáro. Tento 
kráter, pro změnu nejvyšší neaktivní vulkán 
na  světě (v  absolutním měřítku – od  úpatí 
po vrchol), je v podstatě rozdělen do tří vege-
tačních pásem. První den se jde 9 km džun-
glí, po  odpočinku na  chatě (3000 m n. m.) 
se vystoupá asi 10 km kosodřevinou k  další 

chatě do 4000 m n. m., následující den se už 
jde vysokohorskou pouští do 5000 m, kde se 
po  krátkém vyspání brzy ráno (mezi půlnocí 
a 4 hodinou ranní) vyráží k vrcholu. Zespodu 
brdek, nicméně od 5000 m už je nadmořská 
výška sakra poznat a jde se 6 km půl dne. 

Zejména začátek výpravy je dost surrealis-
tický, za svitu měsíce a čelovek nejsou vidět 
reliéfy, s každým metrem se hůře dýchá a ko-
lem sviští vítr, který dělá slušný hukot. Když si 
člověk uvědomí, že je vysoko jako v  letadle, 
je to opravdu zvláštní. Nicméně zajímavá zku-
šenost, lze jen doporučit. Tahle hora dodává 
energii – výstupem vytvořené červené krvinky 
vás povzbudí na dost dlouho. Nedivím se, že 
cca 60 % turistů, které jsme potkávali, byli se-
nioři spíše nad 60 let. 

Výstup není technicky ani sportovně náročný, 
při tempu jedna chata za den nebudete trpět. 
Vliv nadmořské výšky je nepředvídatelný, při 
stejných podmínkách je někomu špatně, a ji-
ným ne. Rozhodně lze ale doporučit české 
cestovky, které mají oproti africkým lepší or-
ganizaci a know-how.
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A  už je to zase tady. Máme turnaj. Vše je placené, pobyt i  letenka, 
pojeď. No fajn, proč ne? A proč jo, když je to v Saúdské Arábii? A začí-
ná pátrání a vnitřní boj sílí. Jet tam, potkat spoustu známých, nejspíš 
konečně vyhrát vytouženou medaili, ale současně poněkud riskovat, 
nebo to nechat plavat, nechat ostatním funkci pokusného králíka a jet 
třeba někdy příště? Na jedné misce spousta informací z médií o bom-
bách a teroristech na každém rohu, spousta pro Evropana absurdních 
pravidel, na misce druhé jedinečné zážitky z dosud uzavřeného a ne-
přístupného světa a možnost vidět spoustu přátel. 
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Nakonec vítězí pracovní a rodinné povinnosti 
a já říkám NE. Leč za pár dní přichází hodně 
zoufalý telefonát: „Potřebuju ženu, rozhodčí 
a pokud možno ne z Kyrgyzstánu. Jsi v pod-
statě jediný člověk splňující všechny podmín-
ky. A  musíš se rozhodnout hned, já musím 
ráno poslat nominaci. Prosím, prosím, pojeď!“ 
A  tak tedy nakonec odesílám týmovou při-
hlášku tří osob. 

Perfektní plánování, to je oč teď běží, protože 
na cestu do KSA navazuje cesta do Pákistá-
nu. A taky cesta našeho pákistánského kama-
ráda k nám. Takže přijede na začátku ledna. 
Ne, na konci ledna. Ne, musí přijet uprostřed 
ledna. A houby s octem, nepřijede, nedali mu 
víza. Takže česko-ukrajinská výprava dámistů 
do Pákistánu? Ani ta nedopadá. No tak to holt 
zvládneme bez doprovodu, letiště poskytují 
asistenční služby… Jeden přestup, druh pře-

stup, pacient ještě žije! Akce v KSA posouvá 
termín, to nic, všechno se naplánuje jinak, už 
to budu dělat během dvou měsíců po páté, to 
bude rychlý… Hele, to už tam bude jako u nás 
v  červenci, přežije vůbec pacient to teplo? 
Kde seženu v  lednu letní kalhoty? Ještě, že 
existuje internet a naše šikovná babička… 

Takže zase dresové kolečko, jen co objed-
náme, dostávám zprávu: dámy pošlete foto 
v  národním dresu ke  schválení. Organizátoři 
nestojí o bezpečnostní incidenty, čí dres ne-
bude splňovat kritéria arabského oblečení, 
ten bude muset mít Abayu, tradiční mus-
limské ženské šaty. Spousta věcí se denně 
mění, web, kde by byly aktuální informace, 
neexistuje, letenky a  víza dostáváme na po-
slední chvíli. A  někteří bohužel vůbec. My 
jsme v té šťastnější skupině, a tak 6. 3. nase-
dáme do letadla. Sedadlo 82A, stroj pro snad  

1000 lidí, dvě paluby, tedy největší letadlo. 
Přestup v Dubaji, největším terminálu na svě-
tě. Odhodlaná být co nejvíc v souladu s pra-
vidly, už v  letadle navlékám ušitý hábitek. 
Ostatní dámy to neřeší. V hotelu se dozvídá-
me, že cizincům je leccos z pravidel odpuš-
těno a nikdo se prý nebude pohoršovat, když 
uvidí cizí dámu v kalhotách a bez šátku. No 
stejně neupouštím od svého rozhodnutí nevy-
strčit nos z hotelu, on na to stejně není čas. 
Spousta hráčů potřebuje trénovat a na hotelu 
mám desky akorát já a tým Anglie. 

Je čas vyrazit se podívat na  místo festivalu. 
Organizátoři měli pravdu, je to 2h jízdy auto-
busem, ale to pohodlí hotelu za  to asi stojí. 
Zvlášť když potřebuju řešit pracovní věci, je 
hotelová wifi vcelku k nezaplacení. Hrací místo 
je černý stan. Jelikož jsme v  poušti, tak stojí 
na písku, u stěny nastohované židle a skládací 
stoly a  jinak nic. Takže se vracíme do  jídelny 
a trénujeme na deskách, které mám s sebou. 
První hrací den už je to lepší. Sice nemáme pa-
pír, na který by se zapisovaly partie, ale to vadí 
tak leda mně. Silnější hráči si poradí a slabší 
se aspoň mohou soustředit na hru, stejně by 
jejich zápis nebyl moc použitelný, známe to 
z  jiných turnajů. Druhý hrací den už máme 
k označení hracích míst vlajky a písek je zakryt 
červenými kusy koberce. Hned se všem hraje 
líp. Radost kazí jen nedorozumění s oblečením 
– s  výkladem pojmu national dress. My jsme 
zařídili jednotné oblečení s  českými symbo-
ly, ale teď abychom zavolali Harryho Poterra, 
aby nám vykouzlil moravský národní kroj. Ji-
nak nebude finanční cena. Dumáme nad tím, 
jestli změnit letenky a  jet domů, nebo vzdát 
jedno kolo a vyrazit do ulic Rijádu na nákup. 
Nakonec mužskou část reprezentace vyřešíme 
změnou země (reprezentant má totiž USA pas) 
a dámskou část nákupem v mexickém stánku 
na  festivalu. Já jsem naštěstí rozhodčí, takže 
kroj moravské děvčice nepotřebuju. 

Třetí den opět změna – jednak v  jídelně při-
byly omyvatelné ubrusy, jednak se vzhledem 
ke vzrůstajícím teplotám přesouváme do jurti-
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Díky Petře Holubové jsme se na konci ledna 
mohli podívat do Národní knihovny, která se 
nachází v  pražském Klementinu. Přestože 
konání akce bylo ve  všední den odpoledne, 
sešlo se nás 14 účastníků, kteří si užili téměř 
dvouhodinovou komentovanou prohlídku jak 
veřejných, tak neveřejných prostor nádherné 
historické budovy. Začali jsme v  Zrcadlové 
kapli, nádherném barokním sále, pak pokra-
čovali po  chodbách a  sálech v  několika kří-
dlech šetrně rekonstruované památky a pro-
hlídku jsme zakončili ve  veřejné studovně. 
Poděkování patří naší průvodkyni paní Haně 
Vajnerové, která pracuje v  Klementinu více 
než 20 let, podrobně zná historii knihov-
ny a  dokáže poutavě vyprávět zajímavosti  
z jejího provozu.

Prohlídka Národní knihovny 
Jana Soukupová, foto: Petra Holubová

ček. Je tam opravdu lépe než v tom uzavře-
ném černém stanu. I tak dle předpokladu USA 
prohrává několik partií kvůli teplu. No hlavně, 
že nijak nezkolaboval. 

Čtvrtý den bojujeme s návštěvníky. Lidé jsou 
různých povah, jsme první jurta, a  tak nám 
tam neustále někdo nakukuje, případně přímo 
leze a pokouší se o hraní. A ne vždy je snadné 
je vyhnat. Takže jeden z cílů celé akce, pro-
pagace intelektuálních her, se v tu chvíli pere 
s  nařízením nepouštět muže dovnitř. Někte-
ří jsou z  toho dost odvázaní, jurta je obecně 
moc pěkná a pár žen uvnitř v barevných ša-
tech bez šátku přes obličej, to je pro místní 
prostě vzrušující zážitek. Paní z Tuniska muže 
vyhání slovy Harim, Harim a my se k ní se smí-
chem přidáváme.

Pátý den je volno. Kdo chce, má možnost 
projít nejbližší okolí hotelu, ostatní mohou hrát 
další hry v hotelu. Na místě je písečná bouře 
a  doporučuje se moc se venku nezdržovat. 
Opravdu perfektně jsem to volno naplánovala. 

Den šestý, páté kolo – zase změna. Musíme 
začít dřív, protože v osm večer nás čeká něco 

jako slavnostní zahájení, kde je zahrnuta pro-
menáda sportovců. Není jako v Kyrgyzstánu, 
cedule si neseme sami a až těsně před vstu-
pem na písečnou plochu stadionu dostáváme 
Kyrgyze v  nádherném kostýmu, aby nám tu 
ceduli nesl. Vlajky nejsou, kdo si ji přivezl, má 
ji a my jsme vybavené. Vidíme spoustu zají-
mavých kostýmů, halekáme na  sebe, občas 
i  na  okolostojící zvědavce. Zase je vidět, že 
taková přehlídka různých kostýmů s  lidmi 
zvyklými na uniformitu pěkně zamávala. Ara-
bové samozřejmě vedou na  plochu stádo 
velbloudů. A kyrgyzský štrůdl zahrnuje zcela 
jistě všechny tanečníky, protože jejich řada 
je delší než sám stadion. Někde nahoře je 
prý i samotný vládce království, ale na rozdíl 
od kyrgyzského prezidenta se žádný proslov 
nekoná. A tak vcelku rychle opouštíme plochu 
a hurá domů. 

Je tu sedmé, poslední kolo a  vše dopadá, 
jak jsme předpokládaly. Česká republika zís-
kává 2. místo za  hlavní hru (Toguz korgool)  
a  nakonec ještě 4. místo za  vedlejší hru 
(Oware). V mužské kategorii máme překvapivě  
7. a 6. místo. Radost z  ceny kazí fakt, že si 

pro ni musíme přijít zítra na místo festivalu, vy-
baveni patřičným oblečením, pasem a velkým 
neskladným certifikátem. Takže ani poslední 
den se dvěma hodinám cesty autobusem tam 
a zpět prostě nevyhneme. 

Celkové dojmy, aneb pojedu sem za  rok? 
Zatím těžko říct, až vyklepu písek z uší i bot, 
budu o tom přemýšlet. Festival byl zajímavý, 
přijetí od místních skvělé, ale pro mezinárod-
ní soutěž nebyly některé věci úplně nejlepší. 
Jsem tak nějak ráda, že jsem byla rozhodčím, 
a nikoliv soutěžícím. 
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Nadané děti a šachy – to je kombinace, kte-
rá by měla fungovat.  Naši malí členové ale 
mají takové množství volnočasových aktivit, že 

se nemohou věnovat naplno všemu, co by je 
bavilo. Proto jsem si dala za cíl je s hrou králů 
a  jejími základními pravidly alespoň seznámit. 
Dlouho jsem hledala vhodného lektora, který 
by byl nejen šachistou, ale hlavně uměl praco-
vat s dětmi. Štěstí se na mne usmálo a náhoda 
mi přivedla do cesty trenéra mladých talentů, 
šachového fide mistra Michala Novotného. 

Poslední únorový pátek se konala první schůz-
ka nad šachovnicí, ze které jsme byli všichni tak 
nadšeni, že určitě nebyla schůzkou poslední. 
Děti se dozvěděly, jak šachy vznikly, naučily se 
základní tahy jednotlivých figur, jejich hodnotu, 
počítaly šachové příklady, ale došlo i na soutěž 
v kreslení nejveselejšího šachového koně. Na-
učili jsme se značení polí na šachovnici a pak 
se zavřenýma očima určovali barvu políčka, 
které nám pan trenér zadal. Došlo i na neša-
chové hádanky, toto odpoledne dostaly naše 
hlavičky pořádně zabrat. Hodinu jsme uzavřeli 
několika partiemi s pěšáky.

Michalovi patří velký dík, tak skvělou práci 
s  dětmi jsem dlouho neviděla. Už se těšíme 
na příště, jen co najdeme nějaké volné místeč-
ko v přeplněném diáři tohoto skvělého trenéra.
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Marta Frydrychová, foto: autorka

Setkání nad mincemi a bankovkami, které se 
v březnu uskutečnilo v Brně a Prostějově, na-
motivovalo jednoho z účastníků (který si přeje 
zůstat v anonymitě) k uměleckému počinu:

Všude znějí strasti,  
prý lásky není dosti!

Všude slyším hudlat, 
bolest, stereotyp, nuda!

Já však našla řešení,  
jak život míti ztřeštěný!

Štěstí leží u nohou,  
když zvedneš minci kruhovou. 

Mazlit měnu – mince, 
můžeš, kdy se ti zachce!

Aniž to kdo tuší, 
splín tvé duše zruší! 

Bankovek nelze nabažit se, 
vždy skrytý motiv objeví se!

A co teprv proti světlu,  
hledej, co je skryté světu!

Každá mince má svůj příběh,  
kdy začal a zanik oběh.

Pokud nemáš kamarády,  
směňuj mince, přijdou rádi!

Prý sbírka nemá hodnotu tržní, 
mám lásku, zábavu... tak nohou si trhni! 

Povídání 
o mincích
foto: Stanislav Wolf, Ladislav Frankl
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V  únoru jsem vešel do  několika zajímavých 
dveří. Začal jsem 6. února na Dni otevřených 
dveří na Mensa gymnáziu v Praze. Co mě za-
ujalo: Nikdo z lidí, které jsme tam zahlédli, vů-
bec nevypadal nespokojeně nebo že by tam 
chodil z donucení. Provázela nás studentka, 
která chodí do kvinty, je tam tedy už pět let, 
a vypadala dokonce šťastně. Líbilo se mi, jak 
mile komunikují učitelé s žáky, ve třídách pa-
nuje pohoda, ale přitom se maká. Na každém 
rohu (i na každé stěně) mají obrázky, na kte-
rých je vidět tvořivost a  fantazie žáků. Není 
jeden jako druhý, každý je originál. Na  cho-
dbách jsem viděl fyzikální a chemické pokusy, 
které dělali studenti. Zaujalo mě například ba-
nánové piano, barevné plameny nebo pěnová 
sopka. Měl jsem možnost navštívit i  vyučo-
vání, a viděl jsem tedy: přírodopis, angličtinu, 
fyziku a Matematiku (tam má asi být malé M, 
ne? Na češtině jsem nebyl , ale matematika 
je pro mě nejzajímavější, tak si to velké pís-

Otevřenými dveřmi do budoucna
Filip Cimburek, v době psaní 11 let, v době vydání 12 let, foto: Tereza Cimburková

O víkendu 1.–3. března proběhla v příjemném 
prostředí rekonstruované Hájenky Chaloup-
ky v Mikulovicích u Znojma akce „Šijí s námi 
všichni Mensani“.

Na své si přišli úplní začátečníci sedící u  ši-
cího stroje poprvé v  životě, ale i  zkušenější 
švadlenky. To díky vyšívacím strojům, které 
přivezli na ukázku manželé Brzuskovi, za což 
jim patří velký dík.

Pro šijící účastníky byl připraven projekt tašky, 
který hlavně ty méně zkušené provedl celým 
procesem od střihu až ke všívání zipu. Výšivky 
pak proměnily každou ušitou tašku v originál. 
Soustředění, které panovalo u  šicích strojů, 
přilákalo i  několik dětí, které si ušily pytlíky 
na hračky. A kdo zrovna nešil, zapáleně dis-
kutoval o atomech nebo hrál deskové hry.

Na sobotní odpoledne byla připravená šifro-
vací hra v  okolí Hájenky. Na  osvěžující pro-
cházku nakonec vyrazili téměř všichni. So-
botní večer, když už byly všechny šicí stroje 
uklizeny, pak patřil vínu a zábavě.

Šili s námi všichni mensani
Marie Počarovská, foto: Dana Havlová

meno zaslouží). Na konec jsem dělal IQ testy 
a přijali mě do Mensy. Když jsem si školu pro-
hlédl, můžu říct, že bych na ni rád chodil. 

Za dva dny jsem byl na Dni otevřených dveří 
ve FBMI (Fakulta biomedicínského inženýrství 
pod ČVUT) na Kladně. Dostal jsem speciální 
index, což je něco jako žákovská, a do něj se 
sbírala razítka na  jednotlivých stanovištích – 
studijních místech. Když jsme byli u studentů 
fyzioterapie, dostal jsem nápad, jak by se dala 
sestrojit robotická hůl pro nevidomé. Bylo by 
to ve smyslu kontrolování, jak daleko je něja-
ká překážka, a podle toho by hůl pípala nebo 
vibrovala. V místnosti s robotikou jsem se po-
tkal s bývalým panem profesorem na kroužek 
robotiky a  tam jsem si zkusil naprogramovat 
bionickou ruku. K řešení robotické hole jsme 
se zatím nedostali. Nejbližší mi kromě robo-
tiky byla hasičská témata v oboru plánování 
a  řízení krizových situací, protože chodím 
šestým rokem do sboru dobrovolných hasičů. 
Na  tomto oboru prý studuje velké procento 
právě dobrovolných hasičů. Všechno nebylo 
v  jedné budově, přejížděli jsme autobusem. 
Zmíněný Index prenatálního studenta jsem 

dostal hned na  začátku, takže mi cestou 
mamka vysvětlila, co znamená prenatální, 
abych věděl, do  čeho jdu. Dobře to dopad-
lo, dostal jsem na  závěr potvrzení: PROŠEL 
dveřmi FBMI. Třeba se tam někdy i zastavím 
na delší dobu, třeba na pár let studia. 

Profesoři mě lákali ke studiu rovnou (znají mě 
z různých akcí jako Vědecký tábor nebo Fes-
tival vědy) a ptali se, kdy už k nim nastoupím. 
 Zvali mě i na přednášku, tak jsem řekl, že 
přijdu, že už s ní počítáme. Přednáška byla 
o pět dní později a jmenovala se Budoucnost 
geneticky vylepšeného lidstva a  pořádalo 
ji Science Café Kladno. Bylo to o  tom, že 
v Číně se narodily první děti s uměle uprave-
nou dědičnou informací, a o tom, jak to lidem 
může pomoct a  jak škodit. Mluvil profesor 
Jaroslav Petr z Výzkumného ústavu živočiš-
né výroby. Řekl nám velkou spoustu infor-
mací, některé byly hodně odborné, ale část 
z  toho jsem zázračně vstřebal. Stejně jako 
minule, v listopadu, při přednášce „Zvládne-
me vrátit lidem zrak?“. Je ještě hodně věcí, 
na  které je potřeba přijít. A budu se snažit, 
abych se na tom podílel.
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Mnoho různých informací o  škole mohli zís-
kat návštěvníci v „showroomu“, tedy učebně 
oktávy, kde byly vystaveny učebnice použí-
vané v  jednotlivých předmětech, propagační 
materiály o  Mense ČR a  mensovní časopis, 
práce studentů (ročníkové a  seminární prá-
ce, postery, model pyramidy a zikkuratu a 3D 
zeměpisný model aj.), doklady o  úspěších 
studentů (poháry, diplomy, medaile) a veške-
ré informace o škole – o ŠVP, volitelných se-
minářích, komplexním bodovém hodnocení, 
specifikách školy, elektronické žákovské atd.

Kdo byl zhlédnutím všech aktivit znaven, mohl 
se v showroomu posadit a občerstvit se ká-
vou, čajem, minerálkou a sušenkou. 

Průvodcovské služby se výborně a  se ctí 
zhostili naši studenti, kterým moc děkujeme. 
Podrobnější informace o  škole přímo v  pre-
zentační místnosti předávali také kolegové Jiří 
Šulc a JUDr. Renáta Sladká. I jim patří dík.

Věříme, že všem návštěvníkům se druhý Den 
otevřených dveří líbil a  že se s  některými 
z nich uvidíme u přijímacího řízení.

Kdo přišel na náš druhý Den otevřených dve-
ří, mohl si vybrat z pestré nabídky aktivit. Už 
na  chodbách školy mohli příchozí zhlédnout 
jednoduché fyzikální a chemické pokusy de-
monstrované našimi studenty, např. baná-
nové piano, zelený plamen, pěnovou sopku 
a další. Hlavní program dne otevřených dveří 
se skládal ze dvou částí – v první části rodiče 
i  děti získali mnoho informací o  škole. Jed-
notliví vyučující a  vedení školy je seznámilo 
s chodem a specifiky školy, s prací školního 
poradenského zařízení, s projektem Nautilus 
a rozvojem kompetence k učení, se školními 
outdoorovými aktivitami a  zážitkovou pe-
dagogikou, s  metodami a  formami rozvoje 
nadání, např. tandemovou výukou, a  s  prů-
během přijímacího řízení. Na  programu se 
velkou měrou podíleli také studenti v čele se 
studentskou radou, kteří prezentovali 4 krouž-
ky – debatní klub, kroužek deskových her, 
šachy a kroužek bridže. Návštěvníci se mohli 

Den otevřených dveří  
na Mensa gymnáziu Marcela Fatrová, foto: archiv Mensa gymnázia

do  těchto aktivit zapojit a zkusit si například 
zahrát bridž, některou z deskových her, šachy 
či piškvorky s našimi borci, kteří v těchto dis-
ciplínách obsazují nejvyšší příčky na státní či 
mezinárodní úrovni.

Ve  druhé části jsme dali návštěvníkům mož-
nost nahlédnout do  výuky – v  hodině fyziky 
byla tématem hustota. Za pomoci hlasovacích 
zařízení si žáci ukázali, jak nám (ne)funguje in-
tuice v otázkách spojených s hustotou. A poté 
hustotu měřili a podívali se také na to, kolik by 
vážil litr mezihvězdné hmoty nebo lžička hmoty 
neutronové hvězdy. V hodině anglického jazy-
ka viděli zájemci ukázky mluveného projevu 
a práci s gramatikou a slovní zásobou na téma 
Zločin a  trest. V  hodině matematiky v  kvintě 
se probíraly lineární rovnice. Žáci pracovali 
jak individuálně, tak ve  skupinách. V  hodině 
zeměpisu se probíraly biomy pomocí metody 
skládankového učení, kdy se žáci učí navzá-
jem. V hodině dějepisu v sextě se objevilo téma 
lidských práv, kdy v  rámci skupinové práce 
studenti definovali rozdíly mezi Norimberskými 
zákony a demokratickou legislativou.



O  pololetních prázdninách v  pátek 1. února 
vyrazily klatovské kluby nadaných dětí už tra-
dičně na svou zimní exkurzi, tentokrát na Zá-
padočeskou univerzitu v  Plzni. Klatovské 
kluby jsou zaměřené na  školní děti prvního 
stupně ZŠ a zorganizovat pro děti smyslupl-
nou, zajímavou a zábavnou exkurzi na praco-
viště univerzity může být pro vysokou školu 
docela oříšek. Nicméně ZČU, konkrétně pá-
nové z  oddělení celoživotního a  distančního 
vzdělávání se tohoto náročného úkolu zhosti-
li velmi úspěšně. Na  děti čekaly 3 exkurze  
na 3 různé fakulty, ze kterých si děti vybíraly  
2 dle svého zájmu.

Exkurze do datového centra univerzity a  IoT 
laboratoře přinesla dětem zážitek z  ukázky 
moderních programovatelných nástrojů běž-
ného užití, jako je 3D tiskárna, pero, progra-
movatelný šicí stroj nebo zvířátková telefonní 
ústředna. Na závěr exkurze se děti mohly pro-
jít v univerzitní serverovně, kde na vlastní oči 
viděly a na vlastní kůži pocítily nutnost chlaze-
ní, odhlučnění a  protipožárního zabezpečení 
takové místnosti.

Na Fakultě elektrotechnické měli malí účast-
níci možnost navštívit rentgenovou laboratoř, 
mikroskopovou laboratoř a  vrcholným zážit-
kem byla akustická laboratoř s  dozvukovou 
a bezzvukovou laboratoří. Děti prakticky po-
znaly, jak se zvuk šíří prostorem a  proč ně-
kdy potřebujeme, aby se vůbec neodrážel. 
Zaujalo nás též povídání o tom, jak velký vliv 
má čalounění na sedadlech v divadle a jak jen 
nepatrná změna materiálu může mít velký vliv 
na divácký zážitek.

Bav se vědou
na Západočeské univerzitě v Plzni 
pro děti z klubů nadaných dětí
Kateřina Vágnerová, foto: autorka

Fakulta strojní si pro naše malé badatele při-
pravila vlastnoruční zkoušku výroby finálního 
produktu za pomoci stroje včetně ukázky séri-
ové výroby produktu (loga FST – to si také děti 
odnesly ihned domů).

Plzeňská univerzita provozuje pro širokou ve-
řejnost projekt Bav se vědou, který poskytuje 
hlavně středním školám možnost rozličných 
exkurzí na  pracoviště univerzity. Součás-
tí projektu jsou i  popularizační online kurzy  
pro učitele a  zajímavý web bavsevedou.cz 
plný vědeckých kuriozit, kvízů a  zajímavostí 
pro čtenáře veškerého věku. 

Závěrem bychom rádi poděkovali všem peda-
gogům, kteří se našim dětem při exkurzi věno-
vali. Byli báječní.

Zvířátková telefonní ústředna 
zaujala hlavně nejmladší 
účastníky exkurze.

Úvahy nad tím, zda by 
programovatelná tužka uměla 
psát i domácí úkoly…

Dozvuková laboratoř nám dala 
pocítit ozvěnu delší, než kdo 
z nás kdy slyšel.

Na závěr exkurze dostaly děti 
od univerzity drobné dárečky: 
3D brýle a cukrovinky.

Skutečné vědecké mikroskopy 
vypadají jinak než ty, se 
kterými pracujeme na kroužku.

Odzvučená laboratoř pro 
akustický výzkum byla pro děti 
velkým zážitkem. 



Soutěžní spojovačka
Pospojujte následující body. Fotografii strany s dokončenou spojovačkou pošlete na redakce@mensa.cz. 
Z odpovědí, které přijdou do 1. 5. vylosujeme výherce, který získá věcnou cenu.

První část: 2. sloupec, 32. řádek, 2. souhláska | 2. sl., 34. ř., 5. slovo, 2. písmeno od konce | 2. sl., 30. ř.,  
1. interpunkční znaménko | 2. sl., 22. ř., 1. o | 2. sl., 25. ř., páté . . . - | 2. sl., 20. ř., 4. slovo, 3. souhláska | 2. sl., 
17. ř., m | 2. sl., 16. ř., polovina mozku | 3. sl., 16 ř., 24. souhláska od konce | 3. sl., 19. ř., 2. slovo, 1. sykavka | 
3. sl., 23. ř., 6. samohláska | 3. sl., 27. ř., 1. slovo, 2. souhláska | 3. sl., 19. ř. odspodu, 1. p | 2. sl., 31. ř., . – – .  
| 2. sl., 37. ř., 3. dlouhá samohláska | 2. sl., 25. ř. odspodu, poslední alveolární vibranta | 2. sl., 40. ř., 1. krátké e |  
2. sl., 43. řádka, 3. samohláska od konce | 2. sl., 49. ř., 2. písmeno prostředního slova | 2. sl., 48. ř., 9. znak 
odkazu | 2. sl., 51. ř., první písmeno odkazu | 2. sl., 56. ř., 2. samohláska | 1. sl., 55. ř., poslední písmeno  
| 1. sl., 58. ř., 5. a | 1. sl., 53 ř., 4. labiodentála | 1. sl., 49. ř., 4. slovo, 5. souhláska | 1. sl., 44. ř., poslední 
písmeno spojky | 1. sl., 17. ř. odspodu, 2. souhláska odzadu | 1. sl., 43. ř., e ve druhém mozku | 1. sl.,  
2. řádek druhé anotace, 1. ze zdvojených souhlásek | 2. sl., ě ve  druhém slově „vědci“ | 1. sl., 37. ř.,  
5. dlouhá samohláska | 2. sl., 32. ř., 2. souhláska; Druhá část: 3. sl., 17. ř., 1. t | 3. sl., 16. ř., první bilabiála 
od konce | 3. sl., 13. ř., 2. e | 3. sl., 8. řádek anotace, 1. š | 3. sl., 11. ř., 1. písmeno s háčkem | 3. sl., 3. ř., 1. v |  
3. sl., 8. ř., 1. alveolára | 2. sl., 15. ř., poslední – . – – | 3. sl., 17. ř., 5. souhláska
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INZERCE

PhDr. Dagmar Jílková
psycholožka 

Nabízím služby v oblasti 
psychologického poradenství pro 
jednotlivce i firmy. Bližší informace 

najdete na www.psychologieprovas.cz.

Kontakt: 
jilkova.dag@seznam.cz, 

603 435 310, 603 250 450

„Lidé, kteří přemýšlejí přísně logicky, někdy říkají legrační věci. Jak 
je údaj o tom, že můj nejstarší syn má psa, herní konzolu nebo světle 
hnědé vlasy, důležitý pro určení jeho věku? A co tři logici, kteří v baru 
nevědí, jestli si všichni chtějí objednat pivo – dostanou, co chtějí?“ 
Dambeck, H.

Recenze:  
Přijdou tři logici do baru...

Pokud patříte mezi milovníky zapeklitých lo-
gických hádanek a hříček, tato novinka by ur-
čitě neměla ujít vaší pozornosti.

Knížka obsahuje v  první části 100 logických 
hádanek, ve  druhé pak jejich řešení a  po-
drobné vysvětlení myšlenkových pochodů 
vedoucích k  tomuto výsledku. Hádanky jsou 
přehledně rozděleny do  devíti tematických 
skupin, které se soustředí na  konkrétní typy 
úloh (např. kreativní úlohy, poctivci a  lháři, 
geometrické úlohy). Toto rozdělení umožňuje 
lepší soustředění na daný typ úlohy a postup-
né rozvíjení jednoduché myšlenky ve složitěj-
ší. Daný koncept členění ocení zejména čte-
náři zaměření na některé typy úloh, případně 
luštitelé, kteří se chtějí v některých oblastech 
cíleně zlepšit.

Jednotlivé rébusy jsou velmi různorodé a po-
kryjí opravdu velké spektrum typů úloh. Ně-
které hádanky jsou vhodné i pro děti základní 
školy, u jiných může strávit hodně času i do-
spělý člověk s nadprůměrným logickým my-
šlením. I  když mám úlohy podobného typu 
velmi ráda a ve volném čase se jim věnuji, nad 
některými hádankami jsem přemýšlela velmi 
dlouho, a  ne vždycky mi stačil jako pomoc-
ník papír s  tužkou. Po  nahlédnutí do  řešení 
ale bylo hned jasné, že daný postup řešení 
je nejen korektní, ale také velmi promyšlený. 
Navzdory vyšší obtížnosti některých rébusů 
stačily většinou v oblasti matematiky znalosti 
ze základní školy.

Pro lepší určení cílové skupiny jednotlivých 
hádanek bych možná ocenila značení obtíž-
nosti u každé z hádanek (např. pomocí hvěz-
diček), nicméně vzhledem k  obtížnému ob-
jektivnímu hodnocení nepovažuji toto značení 
za nezbytné. Navíc v  rámci každé tematické 
skupiny bývá první úloha většinou jednodušší 
a  obtížnost postupně narůstá, takže při po-

stupném procházení sekce má čtenář o  ob-
tížnosti následující úlohy přibližné povědomí. 

Na úlohách si cením zejména toho, že rostoucí 
obtížnost spolu s důkladným vysvětlením a ro-
zebráním situace ve druhé části knihy pomá-
há čtenářům pochopit i velmi náročné rébusy. 
Pokud si čtenář s některým rébusem neporadí 
a podaří se mu pochopit a osvojit si myšlenko-
vé pochody popsané v řešení, má velkou šanci 
úspěšně vyřešit i  obtížnější rébus. Jedná se 
opravdu o velmi pestrou sbírku, takže pokud 
by čtenáři typově neseděl některý z hlavolamů 
hned na  začátku, může si na  své přijít v  jiné 
sekci knihy. Na celkovém dojmu knize přidávají 
i názorné obrázky, které pomáhají lépe pocho-
pit zadání i následné řešení.
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Nízké vzdělání, špatné uplatnění na  trhu práce, odtržení od  zbytku 
společnosti, mnohdy těžký život v sociálně vyloučené oblasti. Pro své 
děti však chtějí něco docela jiného. Desítky romských rodičů v touze 
zajistit svým dětem lepší osud se svým zájmem zasadily o vznik pro-
gramu Romská stipendia. Ti, kteří se na chodu programu podílí, usilují 
o dějinný zlom v naší zemi – vybudování vzdělané romské vrstvy.

Pane řediteli, program romských stipendií 
je svázán s organizací ROMEA. Jak tato 
organizace vznikla a čím se zabývá?

Na konci roku 1998, v rámci civilní vojenské 
služby, jsem se dostal do organizace Dženo 
(Romská osobnost, výrazný romský jed-
notlivec). Měl jsem tam na  starost vytvoře-
ní a  správu webových stránek pro časopis 
Amaro gendalos (Naše zrcadlo). Šlo o  mě-
síčník, ale za měsíc se událo více věcí, než 
se do časopisu vešlo. Napadlo nás proto, že 
bychom mohli udělat zpravodajský server tý-
kající se Romů, který by zveřejňoval informa-
ce častěji. To nakonec vedlo ke vzniku spo-
lečnosti ROMEA – romské mediální agentury. 
Zakládali jsme ji na konci roku 2002 společně 

se dvěma kolegyněmi z  organizace Dženo 
– zkušenou novinářkou Jarmilou Balážovou 
a Soňou Kalejovou, která se podílela na vy-
dávání časopisu Amaro gendalos. ROMEA 
byla oficiálně zapsána 31. prosince 2002. 
Stal jsem se jejím výkonným ředitelem a Jar-
mila Balážová byla předsedkyní. Od  trans-
formace organizace na obecně prospěšnou 
společnost v roce 2014 jsem jejím ředitelem.

Činnost organizace ROMEA můžeme v  sou-
časnosti rozdělit do dvou základních proudů 
– mediálního a  vzdělávacího. Hned v  roce 
2003 začala ROMEA vydávat měsíčník Roma-
no voďi (Romská duše), jehož šéfredaktorkou 
byla Jarmila Balážová a já jsem měl na starost 
provoz zpravodajského serveru Romea.cz. 
Ve stejném roce vznikla i vůbec první romská 

internetová televize na světě ROMEA TV. Mu-
síme si uvědomit, že tehdy ještě neexistoval 
například server YouTube, ale ROMEA TV už 
streamovala pořad o  romské hudbě. V  prů-
běhu let došlo k ohromnému pokroku v mož-
nostech a technickém vybavení našeho týmu. 
ROMEA je dnes schopna odvysílat přes inter-
net přímý přenos snímaný z několika kamer.

V rámci našich mediálních aktivit spolupracu-
jeme s velkými médii. Pomáháme jim v oka-
mžicích, kdy píšou o  Romech a  potřebují 
kontakty nebo jinou pomoc. Na druhou stranu 
také média hlídáme a uvádíme na pravou míru 
některé dezinformace nebo hoaxy. Může-
me vzpomenout rok 2012, kdy jsme vyvrátili 
nepravdivou informaci serveru Parlamentní 
listy o  romském pokladníkovi, který okradl 
romskou politickou stranu. Tuto dezinformaci 
od nich převzaly skoro všechny velké tuzem-
ské weby. Pak se omluvily a změnily svou re-
dakční politiku. Známý novinář Jindřich Šídlo 
tehdy o  práci novinářů z  Romea.cz napsal: 
„Tohle je případ do učebnic žurnalistiky, a po-
kud možno, už od tohoto semestru.“

K  mediálním aktivitám společnosti ROMEA 
se postupně přidaly další. Několik let ROMEA 
pořádala soutěž Menšiny mezi námi. Byla 
určena pro děti do  osmnácti let. Zpočátku 
šlo o literární a výtvarnou soutěž, později též 
fotografickou a  video. Kromě toho ROMEA 
oceňovala romské literáty cenou Mileny Hüb-
schmannové, pomáhala Romům najít zaměst-
nání nebo provozovala bezplatnou antidiskri-
minační linku. V  několika kurzech jsme také 
vychovávali mladé romské novináře.

Jak jste se propracovali až ke stipendijním 
programům, které finančně podporují romské 
studenty ze sociálně slabých podmínek?

Někdy před rokem 2010 byla ROMEA oslo-
vena mezinárodní organizací Roma Education 
Fund (Romský vzdělávací fond), která podpo-
ruje vzdělávání Romů ve  třinácti evropských 
zemích včetně naší. Na základě této žádosti 

romská 

Aby měl kluk 
maturitu

Ing. Zdeněk Ryšavý (*1972)
ředitel organizace ROMEA
Fakulta strojní ČVUT, obor ekonomie

Romea TV při natáčení rozhovoru na setkání romských studentů Baruvas v Rumburku (2019)
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jsme převzali administraci stipendií pro rom-
ské vysokoškoláky v České republice. Stipen-
dia vyhlásíme, uděláme pohovory s  uchaze-
či, zajistíme výběrovou komisi, která žádosti 
ohodnotí, ale samotné vyplacení stipendia už 
zajišťuje Romský vzdělávací fond.

V průběhu let se nám hlásili Romové s pros-
bou, jestli bychom mohli vyhlásit obdobný 
stipendijní program i pro středoškoláky. Vo-
lali nám například, že by chtěli, aby jejich kluk 
měl maturitu, ale že neví, jestli to finančně 
zvládnou. Takovýchto žádostí byly desítky 
a desítky. Asi v roce 2014 jsme proto zača-
li jednat s dánskou nadací Velux Fundation. 
Nastalo poměrně dlouhé období vyřizování. 

Bc. Jitka Votavová (*1986)
Manažerka programu středoškolských 
stipendií, pracovnice organizace ROMEA
Pedagogická fakulta Univerzity Hradec 
Králové, obor sociální pedagogika

Paní Votavová, komu je určen stipendijní 
program Romská stipendia?

Stipendijním programem podporujeme Rom-
ky a Romy s dobrými studijními výsledky, kteří 
by si kvůli špatné finanční situaci rodiny ne-
mohli studium dovolit, nebo jejichž studium je 
ohroženo sociálním vyloučením.

Program je určen pro studenty středních škol 
zakončených maturitou, nástavbového stu-
dia a  vyšších odborných škol. Přednost při 
výběru stipendistů mají studenti státních škol 
v denním studiu. Stipendium může být přizná-
no žadatelům na základě bodů, které uděluje 
tříčlenná odborná komise. Jde o  tři romské 
odborníky z oboru pedagogiky či psychologie 
a současně výrazné osobnosti z  romské ko-
munity v České republice.

Každý rok stipendium získá alespoň padesát 
studentů středních škol a deset studentů VOŠ.

Jaké podmínky musí stipendista splňovat?

Žadatelé o stipendia musí být občany České 
republiky, musí v  ní mít trvalý pobyt, nebo 
v ní dlouhodobě žít. Spolu s žádostí o stipen-
dium žadatelé dokládají poslední vysvědče-
ní, přičemž jedním z kritérií získání stipendia 
je studijní průměr. Uchazeč musí vyplnit ob-
sáhlou žádost, jejíž součástí jsou dvě eseje. 
V první z nich popíše svou motivaci ke studiu, 
ve  druhé vysvětlí, proč o  stipendium žádá. 
Studenti v  žádosti rozepisují také výdaje 
a příjmy domácnosti s tím, že si vyhrazujeme 
právo požádat studenta o doložení třeba po-
tvrzení z úřadu práce. Dále uchazeči dokládají 
své aktivity nad rámec školních povinností, 
třeba účast na  školních a  jiných soutěžích, 
a také čestné prohlášení o romské národnosti.

Jaká je výše finanční podpory stipendistů 
a na jak dlouho ji stipendista získává?

Všichni opět 
odmaturovali

Museli jsme nadaci představit náš záměr, 
navrhnout pět hodnotitelů z  České republi-
ky, ze kterých si nadace vybrala dva. Několi-
krát za námi zástupci nadace přijeli osobně. 
Jednání dopadla úspěšně a roku 2016 jsme 
mohli vyhlásit vlastní program Romská sti-
pendia. Ten je určen romským studentům 
středních a  vyšších odborných škol. Vyso-
koškoláci z  něho mohou čerpat pouze pro-
středky na doučování a setkávání romských 
studentů Baruvas.

Podpora nadace Velux Fundation bude tr-
vat pět let, a podle smlouvy každý rok klesá. 
Musíme hledat nové finanční zdroje. Z  toho 
důvodu jsme jako spolupracovnici přijali paní 
Moniku Mihaličkovou, která má pozici fundra-
iserky. Paní Mihaličková zastávala na přelomu 
století poslanecký mandát v  českém parla-
mentu. S  jejími životními zkušenostmi z  ve-
řejného života a  z  politiky je pro nás ideální 
partnerkou. Jejím cílem je zajistit dlouhodobé 
financování programu Romská stipendia. 

Organizaci ROMEA jste zakládali ve třech. 
Kolik lidí v ní pracuje nyní?

Náš základní tým tvoří patnáct zaměstnanců, 
z  toho je devět Romů a  Romek. Počet pra-
covníků se však mění i podle toho, jak se nám 
daří shánět finanční prostředky.

Ve  všech našich aktivitách klademe důraz, 
aby se na  nich podíleli Romové. Ať už je to 
server Romea.cz, ROMEA TV nebo stipendij-
ní program. Setkáváme se občas s  údivem, 
když se štáb ROMEA TV, složený převážně 
z žen, a ještě k tomu Romek, objeví na nějaké 
akci. Nikdy jsme ale neřešili, jestli přijímáme 
ženu nebo muže. Rozhodující jsou dovednosti 
a schopnost zapojit se do týmu.

Jarní celostátní setkání Mensy ČR – Mallewood 2019 Malenovice 8. 5. 
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Výše stipendia na  jeden školní rok je  
14  000 Kč pro studenta na  střední škole  
a 21 000 Kč pro studenta na VOŠ. Stipendium 
je uděleno vždy jen na  jeden školní rok, při-
čemž se vyplácí ve dvou částech. Druhou po-
lovinu získá student po  doložení pololetního 
vysvědčení. Nesmí mít nedostatečnou, dvojku 
z chování nebo neomluvené hodiny.

Zisk stipendia na  druhou stranu studenta 
zavazuje k  některým povinnostem. Pokud je 
v prvním ročníku, musí spolupracovat s men-
torem, se kterým konzultuje své studijní plány, 
úspěchy či případné neúspěchy. Mentorem 
bývá člověk, který v  sobě kombinuje profe-
sionála v daném oboru (nejlépe v  tom, který 
stipendista studuje) i  osobu, která dokáže 
studentovi poradit, sdílet s ním své zkušenos-
ti a být mu při prvních okamžicích na střed-
ní škole oporou. V případech, kdy je mentor 
Rom či Romka, může studenta podpořit na-
příklad ve  zdravém sebepojetí, pozitivním 
vnímání romské identity a působí na studenta 
jako přirozený vzor, protože student se s ním 
snáze identifikuje. 

Povinností stipendistů ve  druhém a  tře-
tím ročníku školy je dobrovolnická činnost. 
Student musí během školního roku zdarma 
odpracovat alespoň padesát hodin. Dobro-
volnická činnost není vázána na  romskou 
komunitu, jde o  libovolnou dobrovolnickou 
práci ve prospěch společnosti. Může se jed-
nat o pomoc při organizování volnočasových 
aktivit pro děti a  mládež v  nízkoprahovém 
klubu, doučování spolužáka, nebo pomoc 
v domově pro seniory.

Stipendista se také musí alespoň jednou 
ve  školním roce zúčastnit setkání Baru-
vas (česky Rosteme), které pro studenty 
organizujeme.

Na jakých školách vaši stipendisté studují?

Stipendijní program pro středoškoláky 
a studenty vyšších odborných škol funguje 
teprve třetím rokem. Ve srovnání s loňskem 
přibylo studentů gymnázií. Na druhém mís-
tě zůstává studium ekonomie a podnikání. 
I v tomto školním roce se potvrdilo, že rom-
ští studenti studují velmi různorodé obory. 
Řada lidí se možná domnívá, že Romové 
navštěvují hlavně sociálně zaměřené ško-
ly. Mezi našimi stipendisty jsou však stu-
denti informačních technologií, grafického 
designu, bezpečnostně právních oborů či 
budoucí architekti.

Převažují mezi stipendisty muži nebo ženy?

Od začátku projektu je poměr mezi muži a že-
nami vyrovnaný. Je to v podstatě půl na půl.

Jaká další podpora, kromě přímé finanční, je 
studentům poskytována?

V  rámci programu také proplácíme doučo-
vání, vzdělávací kurzy nad rámec povinných 
předmětů a kurzy spojené s  rozvojem osob-
nosti. Největší zájem je o  kurzy angličtiny 
a  dalších cizích jazyků. Studentům, kteří se 
připravují na vysokou školu, také proplácíme 
přípravné kurzy na přijímací zkoušky.

Doučování proplácíme, pokud se na  nás 
student obrátí s tím, že má potíže s nějakým 
předmětem. Bývají to předměty, které trápí 
i většinu neromských dětí – čeština, matema-
tika, odborné předměty na odborných střed-
ních školách. Většina rodičů našich stipendis-
tů, i  jako důsledek politiky minulého režimu, 
zakončila jen základní či zvláštní školu, nemo-
hou proto svým dětem s učivem poradit.

Jaký program nabízí setkání Baruvas, 
která pro romské stipendisty organizujete? 
Na vašem webu jsem se díval na fotografie 
a videa z těchto setkání. Zdá se, že se 
studentům velmi líbí.

O  tato setkání je ohromný zájem, že nám 
mnohdy ani nestačí kapacita. Jde o  více-
denní zážitkově vzdělávací programy pro 
stipendisty z  řad středoškoláků, studentů 
VOŠ i  romských vysokoškoláků. Konají se 
třikrát do  roka na  různých místech většinou 
po České republice. Byli jsme tak spolu napří-
klad v Rumburku, v Brně či v Praze. Jednou 
jsme spolu se studenty vyjeli také do Osvěti-
mi a Žiliny. Zúčastnili jsme se závěrečné fáze 
pochodu k připomínce Rudolfa Vrby a Alfréda 
Wetzlera, kteří uprchli z koncentračního tábo-
ra v Osvětimi a podařilo se jim dojít až do Žili-
ny, kde sepsali zprávu o hrůzách, kterých byli 
v táboře svědky. 

Aktivity pořádané během setkání Baruvas se 
zaměřují na  podporu romské identity, sebe-
poznání, poznání romské historie. Na  běžné 
české základní nebo střední škole totiž Romo-
vé stále nemají mnoho příležitostí se sezná-
mit se svou kulturou a historií. Na setkáních 
se věnujeme i dalším oblastem užitečným pro 
profesní a  osobní růst stipendistů. Studen-
ti si například vyzkoušeli, co obnáší debatní 

liga, vystupování před kamerou, podíleli se 
na kampani, kde se vyjadřovali k tomu, proč 
je podle nich důležité účastnit se voleb, a po-
dobně. Bavíme se však i  o  obecných téma-
tech. Poslední setkání se hodně týkalo sociál-
ních sítí, nových médií a rizik v kyberprostoru.

Na setkáních Baruvas mají studenti možnost 
se vzájemně poznat, navázat kontakty, moti-
vovat se ke studiu a také sdílet své zkušenos-
ti… V důsledku aktivit naplánovaných na se-
tkání Baruvas se například pětice našich 
stipendistů spontánně rozhodla, že se vydá 
do Ústí nad Labem, do Předlic, přesvědčo-
vat mladé Romy, aby pokračovali ve studiu 
na střední škole. S tímto jsme vůbec nepočí-
tali. Je to nad rámec toho, co jsme plánovali.

Program setkání Baruvas je tvořen společ-
ně s  romskými osobnostmi a profesionály 
ve svých oborech. Jsou to novináři, uměl-
ci, lidé působící ve  veřejné správě. Náplň 
jednotlivých setkání mohou ovlivňovat 
i sami studenti. Samozřejmě i my jsme moc 
rádi za  možnost poznat naše stipendisty 
blíž, protože s  nimi v  průběhu roku úzce  
spolupracujeme.

Kolik vámi podporovaných stipendistů již 
dokončilo školu?

Za první projektový rok, který odpovídal škol-
nímu roku 2016/17, bylo v maturitním ročníku 
devět studentů. Všichni závěrečnou zkoušku 
vykonali úspěšně. Tři z nich pokračují na vy-
soké škole studiem kriminalistiky, bioorganic-
ké chemie a pedagogiky. V následujícím škol-
ním roce jsme měli šest studentů v maturitním 
ročníku. Všichni opět odmaturovali a tři z nich 
také zamířili na  vysokou školu. Jeden napří-
klad studuje fyzickou geografii a geoekologii 
na Ostravské univerzitě.

Romští stipendisté na setkání Baruvas v Rumburku (2019).
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Paní Mihaličková, jste dosud jedinou 
Romkou, která usedla do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České republiky. Jak 
jste vstoupila do politiky?

Vstoupila jsem do ní z pozice ředitelky Komise 
pro záležitosti romské komunity při Úřadu vlády. 
Mým tehdejším nadřízeným byl ministr Vladimír 
Mlynář, jeden ze zakladatelů nově vzniklé poli-
tické strany Unie svobody. Byla jsem v přímém 
kontaktu s  lidmi, kteří se kolem Unie svobody 
pohybovali. Strana mi byla blízká nejen svým 
programem, ale nízkým věkovým průměrem 
kandidujících, mnoho z jejích hlavních předsta-
vitelů jsem znala osobně, a především – jedním 
z  hesel Unie svobody bylo „rovné příležitosti 
pro všechny“. O  to jsem se snažila a  snažím 
ve  svých pracovních i  občanských aktivitách 
doposud. Rozhodla jsem se kandidovat ve vol-
bách do  Sněmovny v  roce 1998. Nečekala 
jsem, že budu v  primárkách pražského shro-
máždění Unie svobody zvolena a obsadím tak 
druhé místo na  pražské kandidátce do  parla-
mentu. Ale stalo se tak, proto jsem ve  svých 
dvaceti čtyřech letech vstoupila do sněmovny. 
Skončili jsme v opozici, proto z mnou navrho-
vaného prošla jen novela školského zákona. 
Jejím smyslem bylo zrušit zákonem stanovenou 
diskriminaci dětí, které ukončily zvláštní školu. 
Ze zákona totiž nesměly pokračovat ve studiu 
na střední škole. Zvláštní školy byly tehdy od-
kladištěm romských dětí. Nedávno jsem potkala 

Zajistit 
dlouhodobé 
financování

kamaráda a ten mi řekl: „Moniko, díky tobě jsem 
si mohl dodělat střední školu s maturitou.“ Po-
těšilo mě to. Naopak návrh Zákona o daňových 
asignacích nebo návrh Zákona o registrovaném 
partnerství, jehož jsem byla spolupředkladatel-
kou, v té době ještě nebyl přijat.

Jakým obtížím mohou romské děti čelit při 
studiu na našich školách?

Stává se, že se romské děti v průběhu školní 
docházky setkávají se šikanou – dětí i učite-
lů. U učitelů mnohdy nemají zastání. Nadávek 
bývá často opravdu mnoho. Nedávno jsem 
viděla video, ve kterém romská dívenka po-
pisuje nadávky ze strany svých spolužáků. 
Nadávali ji do špinavých cikánek a podobně, 
nechtěli si s ní vůbec povídat, natož s ní se-
dět. Když si šla dívka stěžovat paní učitelce, 
dostalo se jí odpovědi otázkou: „A  copak 
nejsi cikánka? A nežaluj pořád!“ Tím to paní 
učitelka odbyla. Naštěstí se rodiče rozhodli 
pro změnu školy. Dnes má tato dívka výborný 
prospěch a připravuje se na gymnázium, aniž 
by musela čelit ponižování. 

Další problém je vydělení romských dětí ze 
společnosti. Jsou školy, které se zvenku tváří 
jako běžné školy, ale někdy se vyhradí jed-
na třída pro Romy a zbytek dětí se vzdělává 
zvlášť. Současně máme stále vysoký počet 
segregovaných škol. Podle zprávy minis-
terstva školství zveřejněné v  roce 2018 více 
než pětina romských dětí chodí do škol, kde 
přes polovinu jejich spolužáků tvoří Romové 
a Romky. Takových škol je v Česku sedmde-
sát sedm. Ve  dvanácti školách je romských 
žáků a  žaček dokonce víc než devadesát 
procent. Navíc počet romských dětí, které 
se vzdělávají podle snížených standardů se 
za poslední tři roky téměř nezměnil. V Česku 
funguje čtyři tisíce sto padesát dva základních 
škol. Celkem se v nich vzdělává 926 108 dětí. 
Romští školáci tak představují 3,6 % žáků 
základních škol. Téměř každé osmé romské 
dítě se v základní škole učí podle osnov pro 
školáky s lehkým mentálním postižením. Týká 
se to zhruba 12,7 % romských školáků. Jedná 
se o velmi komplexní a dlouhodobý problém, 
který se českému státu stále nedaří vyřešit.

Mnoho našich stipendistů pochází z  vylou-
čených lokalit nebo jsou z  rodin v  obtížné 
hmotné situaci. I  finanční tíseň mnohé rom-
ské studenty hendikepuje. Například mamin-
ka jednoho z našich studentů nedávno velmi 
těžce onemocněla, a tak je již několik měsíců 
na  nemocenské. Otec s  rodinou dlouhodo-
bě nežije, alimenty také neplatí, jak by měl. 
Po  zaplacení nájmu tak zbývá dvěma lidem 
dva tisíce korun měsíčně. Teplé jídlo mají jed-
nou týdně, po zbytek dní jedí chleba. Občas 
jim finančně vypomůže babička. Domluvila 
jsem studentovi možnost práce s dětmi v níz-
koprahovém klubu v  místě, kde bydlí a  kde 
doučuje další děti, aby mohl přispět do  roz-
počtu rodiny, aniž by musel opustit školu a jít 
do práce. Pevně doufám, že to rodina zvlád-
ne. Některé rodiny musí ustát opravdu velmi 
těžké podmínky.

Čemu zlému jste musela ve škole čelit Vy?

Prošla jsem si klasickými nadávkami na ad-
resu Romů, stejně jako holčička, o  které 
jsem mluvila. Občas jsem dostala i pár facek 
a  kopanců většinou od  starších dětí. Moje 
maminka, která je shodou okolností také 
učitelka, přišla už hned v první třídě do školy 
a vysvětlila dětem, že jsem stejná jako všech-
ny ostatní děti, akorát mluvím ještě jedním ja-
zykem, tedy romsky. Poprosila děti, aby mi 
přestaly nadávat.

Ovšem, co se stalo při mém přechodu 
na  střední školu, mohlo mít zcela zásadní 
dopad na  moje další vzdělání. Krátce před 
pádem komunismu jsem se hlásila ke studiu 
na střední pedagogické škole. Po přijímacích 
zkouškách mi však přišel dopis, že jsem ne-
byla ke  studiu přijata. Nevěděla jsem najed-
nou, co budu dělat, zbořil se mi celý svět. V té 
době, když někoho nepřijali na střední školu, 
mohl jít nejvýše na učňák. Bylo mi divné, že 
mě ke studiu nepřijali. Věděla jsem, že jsem 
přijímačky udělala dobře, protože pro mne 
nebyly nijak těžké. Rodiče mi věřili a vypravili 
se do školy. Tehdejší ředitel jim řekl, že už jed-
nu „cikánku“ ve škole měli, že jim v šestnácti 
otěhotněla, z  toho důvodu už další nechtějí. 
Rodiče se nakonec vypravili na Krajský škol-

Mgr. Monika Mihaličková (*1973)
Fundraiserka organizace ROMEA
Filozofická fakulta Masarykovy univerzity 
Brno, obor psychologie
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ský výbor v Brně. Jeho tehdejší ředitel byl tak 
příjemně překvapený a nadšený naší rodinou, 
že dal okamžitě příkaz, ať mě ke  studiu při-
jmou v souladu s výsledkem přijímacích zkou-
šek. Kdyby nebylo mých rodičů, nikdo by se 
mě nezastal. Nevím, jak bych dopadla. 

Patříte k lidem s mimořádně vysokým 
intelektem. I když jste nepodstoupila přímo 
testy Mensy, Vaše IQ by pravděpodobně 
mělo s velkou rezervou stačit ke vstupu 
do této organizace. Jaká jste byla studentka?

Ve škole jsem mívala kázeňské problémy. Ne-
byla jsem žádná poslušná holčička. Žákovská 
knížka byla plná poznámek: Baví své okolí! 
Nedává pozor! Někdo tu nudu musel občas 
rozetnout. Můj prospěch byl však výborný. 
Nikdy jsem se moc nemusela „šprtat“. Vzpo-
mínám si, jak mi jednou pan učitel na biologii 
řekl po zkoušení z něčeho, co jsem si jen pa-
matovala z minulé hodiny: „Moniko, ty spolé-
háš na svoji inteligenci, ale jednou na to do-
jedeš!“ Byl to kompliment, který mě potěšil. 
I když to pan učitel asi myslel jinak. Biologie 
s  ním mě bavila. Potkala jsem na  své cestě 
vlastně více lepších učitelů než těch horších. 
Jak na základní, střední, tak na vysoké ško-
le. Nedokázala jsem ale držet pusu a  krok. 
Zvlášť, když byla nuda nebo nějaká nařízení 
omezovala moji osobní svobodu.

Od šestnácti let jsem věděla, že chci studo-
vat psychologii. Po střední škole jsem si dala 
přihlášku na  Filozofickou fakultu Masaryko-
vy univerzity, obor psychologie. Bylo však 
nesmírně těžké se tam dostat. Patřila jsem 
do populačně velmi silného ročníku, a navíc 
se na  vysoké školy hlásili i  starší lidé, kteří 

za komunismu nemohli studovat. Na přijímač-
ky jsem se učila dva roky – biologii ze skript 
medicíny, kterou můj bratr již studoval. Chodi-
la jsem také na konzultace za profesory z ka-
tedry psychologie, kteří mi doporučovali lite-
raturu týkající se psychologie. Na psychologii 
na Masarykově univerzitě se tehdy hlásilo dva 
tisíce studentů a brali jen čtyřicet. Bez poctivé 
přípravy bych se na školu asi nedostala.

Vysoká škola byl ráj na  zemi. Velmi ráda 
na  toto období vzpomínám. Na  profesory, 
na kamarády i studentský život...

V současné době se věnujete fundraisingu. 
Vaším úkolem je sehnat dostatek 
prostředků, aby projekt Romská stipendia 
mohl fungovat. Kolik peněz každoročně mezi 
stipendisty rozdělíte?

Na přímou podporu studentů jde ročně přes 
3,2 milionu korun, z  toho téměř jeden milion 
korun jsou stipendia, které dostávají studenti 
přímo. Zbytek podpory je určen na proplacení 
doučování a setkání studentů Baruvas.

Jak je kontrolováno využití prostředků? 

Výdaje na  stipendijní program jsou v  půl-
ročních intervalech kontrolovány dánskou 
Nadací Velux. Pro ni veškeré výdaje kont-
roluje renomovaná auditorská firma Price-
waterhouseCoopers. Týká se to i  všech fi-
nančních prostředků získaných na  program 
Romská stipendia. Drtivá většina vybraných 
prostředků od drobných dárců jde na přímou 
podporu studentů, tedy na stipendia, doučo-
vání a  setkání Baruvas. Pokud se bavíme 
o celkových výdajích na stipendijní program, 
přímá podpora stipendistů činí zhruba šede-
sát procent z celkových výdajů, na manage-
ment jde dvacet tři procent, na  fundraising 
a  public relations dvanáct procent. Režijní 
náklady, jako jsou nájem, telefonní poplatky, 
kancelářské potřeby, činí zhruba pět procent  
celkových výdajů.

Lze nějak programu Romská stipendia pomoci?

Mým hlavním cílem je zajistit dlouhodobé 
financování projektu Romská stipendia. 
Musíme se vypořádat s  tím, že podpora 
nadace Velux Fundation dle smlouvy po-
stupně klesá a nakonec se budeme muset 
obejít bez ní. V současné době si můžeme 
dovolit podpořit asi šedesát studentů bě-
hem jednoho školního roku. Přibližně dvoj-
násobný počet žadatelů o stipendia musíme 
odmítnout. Jsou to však většinou kvalitní 
uchazeči, jen v  celkovém bodování získají 
o  pár bodů méně než ti úspěšní a  ocitnou 
se „pod čarou“. Chtěla bych přispět k tomu, 
abychom museli odmítat co nejméně žada-
telů. Pomohla by nám samozřejmě finanční 
podpora. Pokud by dostatečný počet lidí 
nastavil trvalý platební příkaz na  sto, dvě 
stě korun měsíčně, řadě mladých to může 
pomoci vymanit se ze složitých podmí-
nek a  vystudovat. Začlení se tak do  spo-
lečnosti a  budou moci působit v  její pro-
spěch. Pokud byste se rozhodli program 
podpořit, navštivte, prosím, jeho stránky  
www.romskastipendia.cz.
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Mimořádné zvětšování velikosti mozku, a  to 
jak u lidí, tak i u ostatních živočichů, k němuž 
dochází během posledních několika milionů 
let, by mohla objasnit teorie zvaná hypotéza 
kulturního mozku. V  časopise PLOS Com-
putation Biology ji ve  své zprávě zveřejnili 
Michael Muthukrishna z Londýnské školy po-
litiky a ekonomie (LSE) a Harvardovy univerzi-
ty a jeho spolupracovníci z Univerzity Britské 
Kolumbie a Harvardovy univerzity.

Člověk má mimořádně velký mozek, jehož 
velikost se za  posledních několik milionů 
let ztrojnásobila. Znatelné zvětšení velikosti 
mozku, třebaže méně významné než u  lidí, 
zaznamenali i  jiní živočichové. Tato zvět-
šení jsou záhadou, protože mozková tkáň 
je náročná na energii. Jinak řečeno, menší 
mozek je z hlediska energetické náročnos-
ti snazší udržovat. Muthukrishna se svými 
spolupracovníky na  základě stávajících vý-
sledků výzkumu a poznatků analyticky a po-
čítačově namodeloval jednotlivé předpovědi 
hypotézy kulturního mozku a zjistil, že tato 

teorie vysvětluje nejenom nárůst ve velikosti 
mozku, ale i  celou řadu dalších souvislostí 
s  velikostí skupiny, strategiemi učení, zna-
lostmi a životní historií.

Teorie se opírá o myšlenku, že mozky expan-
dují, aby uchovaly a zpracovaly více informa-
cí. Děje se tak v reakci na dosažitelnost jak in-
formací, tak dostatečného množství energie. 
Na dosažitelnost informací mají vliv strategie 
učení, velikost skupiny, struktura páření jedin-
ců a délka období dospívání, které se vyvíjejí 
společně s velikostí mozku. Model zachycuje 
tento společný vývoj za  různých podmínek 
a  popisuje také velmi specifické a  úzce vy-
mezené podmínky, které mohou vést k  od-
startování změn velikosti mozku, tedy mož-
nou cestu, která vedla k mimořádné expanzi 
u lidského druhu. Autoři tento soubor předpo-
vědí nazvali kumulativní hypotézou kulturního 
mozku. Teorie byly podpořeny testy za pou-
žití reálných empirických dat. Celkem vzato, 
mohou tato zjištění pomoci vysvětlit rychlou 
expanzi lidského mozku i jiné aspekty životní 
historie a psychologie našeho druhu.

„Toto je zcela nová teorie, jak vysvětlit vývoj 
lidského mozku, a zároveň i mozků obecněji. 
Ukazuje, jak jsou různé charakteristické znaky 
druhu ve  skutečnosti vnitřně propojeny spo-
lečným evolučním procesem,“ říká Muthu-
krishna. „Limitem ještě větších mozků je naše 
schopnost je vytvořit, avšak, jak naznačuje tato 
teorie, tento proces stále pokračuje – v  sou-
časnosti prodlužujeme období dospívání a na-
rážíme při tom na nový biologický limit, jímž je 
schopnost reprodukce ve vyšším věku.“

Do budoucna mají výzkumníci v plánu pro-
věřit předpovědi, které tato teorie vytváří 
a  které se týkají spíše individuálního nežli 
kolektivního vzdělávání, a  dále též vyvíjet 
nástavby této teorie.

Proč se naše mozky zvětšují
Science Daily; z článku Why Brains Have Become Bigger, Mensa World Journal #072,  
leden 2019 přeložil Petr Psutka

Mensa 
na mezinárodní 
úrovni

Výherce 
fotografické 
soutěže 2018

Na Silvestra se 
setkal východ 
se západem

Mensa Malajsie 
ve spolupráci 
s myStarjob.com

Ve svém článku popisuje administrativní ře-
ditel Dan Burg činnost Mensy International. 
Mensa International (MI) je společnost sdru-
žující národní Mensy a také přímé členy MI, 
kteří jsou obvykle ze zemí, kde dosud ná-
rodní Mensy nemají. MI stanovila známý zá-
kladní požadavek pro vstup do Mensy, což je 
dosažení IQ mezi horními 2 procenty obyva-
telstva, certifikuje testy, kterými se IQ měří, 
a stanovuje i některé požadavky na národní 
Mensy. MI propaguje Mensu prostřednictvím 
mezinárodní webové a  facebookové strán-
ky a  vydává časopis Mensa World Journal. 
Podporuje a  koordinuje mezinárodní cesto-
vání členů Mensy svým programem SIGHT 
a také vytváří prostor pro rozvoj nadané mlá-
deže. Mimo jiné poskytuje i možnost výměny 
zkušeností a příkladů dobré praxe mezi jed-
notlivými národními Mensami, a to například 
formou každoročního několikadenního se-
tkání předsedů a dalších vůdčích osobností 
národních Mens.

Kate Nacard ve svém článku blahopřeje vítě-
zi mensovní fotografické soutěže, kterým se 
stal Rodrigo Marto z malého městečka v Me-
xiku. Práci s fotoaparátem se Rodrigo naučil 
z internetu a začal fotografovat hlavně proto, 
aby zapomněl na  své tehdy zlomené srdce. 
O  Mense doma žertovali, už když byl dítě. 
Když se někomu něco povedlo, tatínek říká-
val: „To je zralé pro Mensu“. Když Rodrigo 
v roce 2016 úspěšně zvládl vstupní test, s ra-
dostí doma nahlásil: „Jsem zralý pro Mensu.“ 
Vítěznou fotografii Rodrigo pořídil na písečné 
duně poblíž místa, kde bydlí. Píše: „Vybral 
jsem si pěkné místo k focení západu slunce. 
Pak přijela skupina turistů a  já jsem dokázal 
zachytit, jak jeden z nich šplhá na dunu. Měl 
jsem velké štěstí! “

Therese Moodie-Bloom ve  svém článku líčí 
své dojmy ze silvestrovské oslavy v Šanghaji 
v hotelu Grand Millennium, kde se sešlo té-
měř 200 mensanů. Kromě „místních“ účast-
níků z  Koreje a  Japonska dorazili mensané 
i  ze vzdálených zemí, například z  Polska, 
Německa, Brazílie a Austrálie. Na programu 
byly kromě výborné večeře i  poutavé před-
nášky, zábavné a  napínavé hry a  turnaje, 
a dokonce houslové sólo a dechberoucí ak-
robatický tanec.

Ve  svém článku středoškolák Ernest Wong 
referuje o  bezplatném IQ testování, které 
Mensa Malajsie v  rámci svého stánku uspo-
řádala pro návštěvníky na  výročním veletrhu  
myStarjob.com 2018. Kromě testu IQ byli mno-
zí návštěvníci, kteří sestávali zejména z čers-
tvých absolventů různých škol, velmi zvědaví 
na  krátký tříminutový kvíz, ve  kterém vybírali 
obrazec nehodící se mezi ostatní. Úspěch měla 
také prezentace cílů a  činnosti Mensy Malaj-
sie. Ernest Wong na své účasti ocenil zejména 
možnost zdokonalovat své sociální dovednosti 
a pracovat v týmu zábavných a zajímavých lidí.

Z článku Mensa at the International Level, 
Mensa World Journal #074, březen 2019 
připravila Pavla Janovská

Z článku 2018 photocup winner, Mensa 
World Journal #075, duben 2019 připravila 
Pavla Janovská

Z článku East meets west for new year’s eve, 
Mensa World Journal #074, březen 2019 
připravila Pavla Janovská

Z článku Mensa Malaysia in partnership with 
myStarjob.com, Mensa World Journal #075, 
duben 2019 připravila Pavla Janovská
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International Positions/Committees Open for Appointment
Dan Burg, Director of Administration
reprinted from the Mensa World Journal, April 2019, issue 075, 4/2019

If you are interested in serving Mensa 
International in an appointed position, now 
is your opportunity to apply. These positions 
are open to all members worldwide. All are for 
terms of two years unless otherwise stated, with 
the term commencing after the IBD meeting in 
October 2019 unless otherwise stated.

The following International  
positions/committees are due  
to be appointed in 2019:

• Constitution Review Officer

• International Awards Committee 
(committee members)

• International ICT Advisory Committee 
(committee chair and members)

• International Strategic Management 
Advisory Committee (committee chair and 
members)

• International Website Production Manager

Members currently serving in a position or on 
a committee are requested to reapply if they 
wish to continue to serve in that role.

The application form is available on the 
Officers/Appointees page of the members-only 
section of the Mensa International website at 
www.mensa.org. You must be logged on.

Job descriptions for each position are linked 
to each role. Both the application form and 
the job descriptions are also available from 
the Mensa International Office by emailing 
mensainternational@mensa.org or by post to 
the following address: Mr Michael Feenan, 
Slate Barn, Church Lane, Caythorpe, 
Lincolnshire NG32 3EL, UK

Applications for the above posts must 
be received by June 20, 2019 and must 
be sent to the International Office at 
mensainternational@mensa.org,  
copied to the Director of Administration  
at admin-mil@mensa.org.

Flora Lee grew up in the United States 
but is currently the Treasurer of Mensa 
Korea. She is studying Engineering, ma-
joring in Applied Mathematics. 

My first IBD meeting
Flora Lee 
reprinted from Mensa World Journal, issue #074, March 2019

Hello Mensa World! 

I can’t tell you enough how excited and ho-
noured I  am to be an International Board of 
Directors (IBD) meeting reviewer in the Mensa 
World Journal. I really appreciate this oppor-
tunity to share my experiences with Mensans 
all over the world. 

Before I  went to the conference, I  naively 
imagined that there would be a really, really, 
big, round table to seat 50 delegates from 
around the world. I  thought that all the de-
legates would be seated at perfectly equal 
angles apart and have the most intellectual 
and idealistic conversation at the highest le-
vel of humanity!

Well, it turned out that my goofy imagination 
was somewhat false: the table was not round 
- which was a  little disappointing. However, 
I  soon realised the meaning of the phrase 
“Round Table”. I was surprised that so many 
nations come together to make the meeting 

a success, including preparing bids for many 
years, support from regular Mensans joining 
programs such as sight-seeing & travel, 
challenging as donors or to be winners for 
the awards foundations, supporting gifted 
youth programs, and collaborative work with 
other nations. I realized that the IBD meeting 
is a huge event with various activities, pro-
grams and connections at a worldwide level 
that provides incredible benefit for the regu-
lar members.

There are not many of our board members 
who can speak fluent English, and I think that 
is the reason that Mensa Korea members rea-
lly don’t have any idea about the workings of 
an international meeting. So, I am taking my 
responsibility as a English speaker seriously, 
and working on delivering all these benefits 
and information so that Mensa Korea can get 
involved in these amazing opportunities.

I, as a national representative, had a very big 
mission at the IBD for my national Mensa, to 
successfully make an agreement with MIL re-
garding third-party trademark infringement. 
Korean culture has intense pressure to suc-
ceed in education and career advice, so that 
people are highly interested in getting the 
Mensa title in their resume. The comparative-
ly intense competition to become a Mensan, 
has brought out the consequence of a  ma-
lignant third-party trademark infringement. 
Mensa Korea has suffered from this arduous 
problem for decades, and I thought it was the 
time to silence it, by successfully completing 
the Agreement with MIL.

At first, I  was worried about the negotiation 
because the agreement involves legal em-
powerment issue between Mensa Korea and 
MIL, which could be sensitive for MIL who is 
going forward to the Single Licensing Entity. 
However, when I  asked MIL for an exclusi-
ve licence, the right to appoint an Attorney 

at Law, and Power of Attorney to use in all 
different cases, Michael Feenan (the Mensa 
International Executive Director) really tried to 
help. He worked with me positively to find the 
best solution to protect our and Mensa Korea 
successfully made the agreement - a big ac-
complishment for Mensa Korea! 

Not only were the ExCom members so help-
ful, but also, I  met lots of other delegates: 
Larae and Marina who share a common ho-
metown and university with me, Kee-Aun 
and Renae who took care of me well as a big 
brother and a sister of Asian region, Dan and 
Martyn who gave me wise advice, Marko from 
Croatia, Wim, Hana …etc. I can’t list them all 
because there were too many nice people, 
but it was one of the greatest experiences that 
I have ever had in Mensa. I firmly believe that 
they will try to resolve any issues or concerns 
I have in the future about our board.

So, it was indeed a  fact that the conference 
room did not have the physical round table 
that I  expected. However, I  truly felt at the 
IBD meeting, that here in Mensa we help each 
other, and work together aiming for the same 
goal to benefit society without any judgement. 
I realized that this is the ‘Round Table’ I found 
at the IBD meeting!

The edifice of a society is erected upon the va-
lues it pursues, and I believe that Mensa has 
played a big role in providing the true values 
that society needs: passion, intellectual deve-
lopment, integrity, respect and teamwork. The 
IBD meeting was definitely one of the events 
I could truly confirm Mensa’s ultimate values 
and goals for the benefit of the community. 
I am sincerely proud to belong to this amazing 
group, and I will continue to challenge myself, 
together with Mensa, to influence the world.

P. S.: Message me if you have any question 
for our board. (Fb: flora da jung)
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Pokyny pro voliče 
pročtěte si před hlasováním
Ve volbách do Mensy International 2019 můžete hlasovat elektronic-
ky, nebo prostřednictvím hlasovacího lístku zaslaného poštou. Při své 
volbě můžete zvolit jednu z obou nabízených možností, nesmíte však 
použít obě.

Pokud by některý člen hlasoval elektronicky i poštou, jeho hlas zaslaný 
poštou bude národní Mensou prohlášen za neplatný.

Systém volby mezinárodních radních
Vzhledem k tomu, že na každou volenou pozici se přihlásili více než 
dva kandidáti, bude pro všechny pozice použit preferenční hlasovací 
systém takto:

• Máte jeden přenositelný hlas pro každou pozici.

• Napište „1“ do  rámečku u  jména kandidáta, kterého preferuje-
te. Svoji druhou volbu označte číslem „2“, třetí volbu číslem „3“  
a čtvrtou číslem „4“.

Bližší vysvětlení systému preferenčního hlasování najdete níže. Hlaso-
vací lístky pro elektronické i poštovní hlasování jsou identické.

Elektronické hlasování
Vaše národní Mensa vám poskytne volební klíč sestávající ze dvou 
kódů. Tento klíč využijete ke vstupu na webovou stránku elektronic-
kých voleb. Adresa volebních stránek je: www.ersvotes.com/mensain-
ternational2019.

Na  volební webové stránky vstupte prostřednictvím dodaných kódů 
podle pokynů, které jste obdrželi spolu s volebními klíči. Na vstupní 
stránce se objeví pokyny, v případě potřeby využijte tlačítko překlada-
če Google k přeložení instrukcí do svého mateřského jazyka.

Postupujte podle pokynů na obrazovce. Přímo na  volebních strán-
kách jsou k  dispozici proslovy kandidátů. Po  dokončení hlasování 
a opuštění stránky se již nebudete moci vrátit a hlasovat znovu, ani 
změnit svůj hlas. Jakmile volební stránku po  odhlasování opustíte, 
váš hlas bude zaregistrován.

Hlasování pomocí hlasovacích lístků
Hlasovací lístek vyplňte podle pokynů výše. Hlasovací lístek spolu 
se vzorem obálky je uveřejněn v dokumentech na intranetu 
Mensy ČR.

Odeslání hlasovacího lístku
1. Vložte hlasovací lístek do obálky, obálku zavřete a zalepte. Do le-

vého horního rohu na přední straně obálky čitelně doplňte 
nápis „International Mensa Ballot“.

2. NA  ZADNÍ STRANU OBÁLKY napište hůlkovým písmem své 
jméno, adresu a členské číslo tak, jak jsou zapsány v členské 
databázi Mensy ČR. Vaše národní Mensa podle těchto informací 
ověří platnost vašeho členství a oprávnění volit. Pokud nebude 
tato informace na zadní straně obálky uvedena, váš hlas 
bude neplatný a  NEBUDE ZAPOČÍTÁN. Pokud vám nevy-
hovuje viditelné uveřejnění na  obálce, můžete tuto obálku vložit 
do jiné a až tu adresovat své národní Mense (vizte adresu níže).

3. Nalepte na obálku odpovídající poštovní známku pro vnitrostátní zá-
silku a zašlete ji na adresu Mensa České republiky, Španielova 
1111/19, 163 00 Praha 6 – Řepy. NEPOSÍLEJTE OBÁLKU 
S VOLEBNÍM LÍSKEM NA ŽÁDNOU JINOU ADRESU.

4. Zásilka musí být doručena nejpozději 15. května 2019.

5. Pokud jste volili elektronicky, vaše poštovní hlasování nebude uznáno.

VÝJIMKA: Přímí členové Mensy International musí odeslat 
svoje obálky přímo na sídlo Mensy International na následující adre-
se: Mensa International Ltd., Slate Barn, Church Lane, Caythorpe, 
Lincolnshire, NG32 3EL, UNITED KINGDOM. Zásilka musí být rovněž 
doručena nejpozději 15. května 2019.

Pokud dva nebo více členů bydlí na stejné adrese, hlasují dle výše uvede-
ných pokynů, každý v samostatné obálce. Pokud některý člen pošle 
více než jeden hlasovací lístek, bude platný pouze první zasla-
ný hlasovací lístek a následující budou prohlášeny za neplatné.

Započítány budou pouze hlasy doručené do 15. května 2019. 
Do  obálky nedávejte nic dalšího, protože bude neotevřená předána 
nezávislé sčítací agentuře, která veškeré nesouvisející materiály vyřadí.

Vysvětlení systému preferenčního 
hlasování
Pokyny k hlasování vás vyzývají, abyste do rámečku u kandidáta, kte-
rého na funkci preferujete, zapsali „1“, do rámečku u druhého kandi-
dáta dle vašeho pořadí „2“, atd. Můžete zapsat čísla ke všem kandi-
dátům, ale také nemusíte.

POZNÁMKA: Preferenční hlasy nebudou snižovat volební šance kan-
didáta uvedeného na prvním místě.

Podle tohoto použitého preferenčního systému budou hlasovací lístky 
setříděny podle první volby – spočítají se všechny „1“ u každého z kan-
didátů. Pokud žádný z kandidátů nedosáhl nadpolovičního počtu hlasů 
(tedy 50 % + alespoň 1 hlas), pak kandidát s nejmenším počtem hlasů 
bude vyloučen. Jeho hlasy pak budou přerozděleny mezi ostatní kan-
didáty, a to podle druhé volby – všechny „2“ z jeho hlasovacích lístků 
se přidají k počtu dosavadních „1“ příslušných kandidátů. Tento po-
stup se opakuje, dokud jeden kandidát nezíská nadpoloviční většinu.

Příklad:
Na hypotetickou funkci jsou čtyři kandidáti: Anne, Ben, Charlie a Dave. 
Mensané byli požádáni, aby na hlasovacích lístcích uvedli svou prv-
ní, druhou, třetí a čtvrtou volbu. Předpokládejme, že bylo odevzdáno  
100 platných hlasovacích lístků. 

Nezávislý zpracovatel rozdělí hlasovací lístky do hromádek podle 
první volby voličů:

Anne Ben Charlie Dave
28 15 25 32

Vzhledem k tomu, že žádný ze čtyř kandidátů nemá většinu 51 plat-
ných hlasovacích lístků (50 % + 1 hlas), provede se druhé rozřazení. 
Ben, který měl nejmenší počet hlasů první volby, je vyřazen. Benovy 
hlasy jsou rozděleny mezi ostatní kandidáty podle počtu jejich umís-
tění na  druhém místě. V  tomto případě byla v  Benových 15 lístcích 
jako druhá volba uvedena v 5 případech Anne, v 5 případech Charlie,  
ve 4 případech Dave a jeden lístek neměl druhou volbu označenu vů-
bec. Poté, co jsou hlasy druhé volby rozděleny mezi Anne, Charlieho 
a Davea, výsledky jsou takovéto:

Anne Charlie Dave
28 25 32

Hlasy přerozdělené od Bena 
po prvním vyřazení

 5  5  4

Nový součet včetně 
přerozdělených hlasů

33 30 36

Po tomto přepočtení je již jen 99 platných hlasů, protože jeden hlas 
neměl druhou volbu vyplněnu.

Stále nebylo dosaženo většiny (50 % + 1 hlas). Postup rozdělení tedy 
musí být zopakován ještě jednou, tentokrát je s nejnižším počtem hla-
sů vyřazen Charlie. Hlasy uvedené v jeho volebních lístcích na třetím 
místě jsou rozděleny mezi Anne a Davea.

Volby do Mensy International 2019
Volby do Mensy International 2019
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Anne Dave
28 32

Hlasy přerozdělené od Bena po prvním vyřazení  5  4
Hlasy přerozdělené od Charlie po druhém vyřazení 10 15

43 51

Dave má nyní většinu (50 % + 1) hlas a vyhrává volby.

Bude-li výsledek hlasování pro některou z pozic nerozhodný, 
bude rozhodnuto hodem mincí.

Seznam kandidátů
Mezinárodně volené pozice
Mezinárodní volební komise (IEC) schválila následující nominace kan-
didátů do čela Mensy International. Všechny nominace byly odeslány 
jednotlivými Radami národních Mens, žádné nevzešly z petic členů. 
IEC pouze prověřila platnost nominací, ale nezaujímá žádné stanovis-
ko k obsahu obdržených materiálů. Pořadí uvedených kandidátů bylo 
určeno losem a nezohledňuje žádné hodnocení, váhu ani doporučení. 
Shodné pořadí je uvedeno i na hlasovacím lístku a v předložených ma-
teriálech kandidátů.

International Chair (Mezinárodní předseda)
Dan Burg (USA)
Björn Liljeqvist (Švédsko)
Therese Moodie-Bloom (Austrálie).

International Director – Administration  
(Mezinárodní ředitel pro administrativu)
Robert Beatty (USA)
Isabella Holz (Německo)
Jacek Cywiński (Nový Zéland)
Peter Fröhler (Německo)

International Director – Development  
(Mezinárodní ředitel pro rozvoj)
Bibiana Balanyi (Maďarsko)
Janne Sylwest (Dánsko)
Tomáš Blumenstein (Česká republika)

International Treasurer (Mezinárodní ekonom)  
není volen: Rudi Challupner (Rakousko)

Nominace
International Chair (Mezinárodní předseda)
Dan Burg (25 nominací)
Argentina, Belgie, Bosna a Hercegovina, Britské ostrovy, Černá Hora, 
Filipíny, Francie, Chorvatsko, Indie, Itálie, Japonsko, Jižní Afrika, Kypr, 
Maďarsko, Malajsie, Mexiko, Německo, Nizozemí, Polsko, Rakousko, 
Rumunsko, Řecko, Severní Makedonie, Španělsko, Švýcarsko

Bjorn Liljeqvist (14 nominací)
Austrálie, Česká republika, Dánsko, Finsko, Francie, Jižní Afrika, 
Kypr, Mexiko, Nizozemí, Polsko, Rumunsko, Severní Makedonie, 
Španělsko, Švédsko

Therese Moodie Bloom (22 nominací)
Austrálie, Belgie, Brazílie, Černá Hora, Chorvatsko, Filipíny, Francie, 
Indie, Japonsko, Jižní Afrika, Kypr, Mexiko, Německo, Nizozemí, 
Nový Zéland, Rakousko, Rumunsko, Řecko, Severní Makedonie, 
Slovensko, Srbsko, Španělsko

Nick Sanford (10 nominací)
Austrálie, Francie, Japonsko, Jižní Afrika, Německo, Nizozemí, Polsko, 
Rumunsko, Španělsko, USA

Director of Administration  
(Mezinárodní ředitel pro administrativu)
Peter Fröhler (20 nominací)
Argentina, Austrálie, Belgie, Bosna a  Hercegovina, Černá Hora, 
Francie, Indie, Itálie, Kypr, Maďarsko, Německo, Nizozemí, Polsko, 
Rumunsko, Řecko, Srbsko, Španělsko, Švédsko, Švýcarsko, USA

Bob Beatty (8 nominací)
Austrálie, Černá Hora, Francie, Japonsko, Mexiko, Německo, Polsko, 
Španělsko

Isabella Holz (11 nominací)
Belgie, Česká republika, Francie, Japonsko, Jižní Afrika, Kypr, Polsko, 
Rumunsko, Španělsko, Švédsko, USA

Jacek Cywiński (26 nominací)
Austrálie, Belgie, Bosna a  Hercegovina, Brazílie, Britské ostrovy,  
Černá Hora, Filipíny, Francie, Hongkong, Chorvatsko, Indie, Japonsko, 
Jižní Afrika, Kypr, Maďarsko, Německo, Nový Zéland, Polsko, 
Rakousko, Rumunsko, Řecko, Severní Makedonie, Slovensko, Srbsko, 
Španělsko, Švédsko

Director of Development  
(Mezinárodní ředitel pro rozvoj)
Richard Kingston (13 nominací)
Austrálie, Bosna a Hercegovina, Britské ostrovy, Černá Hora, Francie, 
Jižní Afrika, Kypr, Mexiko, Německo, Polsko, Řecko, Španělsko, USA

Bibiána Balanyi (20 nominací)
Argentina, Belgie, Brazílie, Černá Hora, Francie, Chorvatsko, Indie, 
Itálie, Japonsko, Jižní Afrika, Maďarsko, Německo, Nizozemí, Nový 
Zéland, Rakousko, Rumunsko, Řecko, Srbsko, Španělsko, Švýcarsko

Tomáš Blumenstein (10 nominací)
Austrálie, Česká republika, Francie, Japonsko, Německo, Polsko, 
Slovensko, Španělsko, Švédsko, USA

Janne Sylvest (12 nominací)
Austrálie, Belgie, Dánsko, Finsko, Francie, Japonsko, Německo, 
Polsko, Řecko, Srbsko, Španělsko, Švédsko

Treasurer (Mezinárodní ekonom)
Rudi Challupner (15 nominací)
Belgie, Bosna a  Hercegovina, Černá Hora, Filipíny, Francie, Indie, 
Japonsko, Kypr, Maďarsko, Polsko, Rakousko, Řecko, Severní 
Makedonie, Srbsko, Slovensko, Švýcarsko 

Bruno Teixeira (5 nominací)
Bosna a Hercegovina, Brazílie, Dánsko, Kypr, Španělsko

Cadu Fonseca (2 nominace)
Německo, Polsko

Jak vidíte, bylo nominováno více osob, než je ve výsledku kandidátů. 
K  tomu došlo proto, že někteří nominovaní nezaslali Mezinárodní 
volební komisi (IEC) požadované informace prostřednictvím kanceláře 
Mensy International. 

Vidíte-li nějaké chyby týkající se nominací, co nejdříve nás kontaktujte.

Proslovy kandidátů jsou uveřejněny v  dokumentech 
na intranetu Mensy ČR.

Referenda ke stanovám 
Mezinárodní rada (IBD) rozhodla, že se bude ve  volbách hlasovat 
i  o  pěti dodatcích ke  Stanovám Mensy International. Informace 
k  referendu o  dodatcích stejně jako proslovy kandidátů jsou 
uveřejněny v dokumentech na intranetu Mensy ČR.

Volby do Mensy International 2019
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Jen sodu, prosím
ScienceDaily, 25. duben 2018

Jedlá soda by mohla být levným 
a efektivním lékem při boji 
s autoimunitním onemocněním.

Jednoduchá léčba může občas vyléčit i váž-
né onemocnění. Podle výzkumu na lékařské 
fakultě univerzity v  Augustě v  Georgii by 
mohlo být pití obyčejné sody na pečení skvě-
lým záchranným opatřením. Jakožto zásaditá 
látka dokáže soda (bikarbonát sodný) v  ža-
ludku nabudit pocit, že přichází jídlo. V tomto 
okamžiku dává žaludek signál slezině, že se 
něco děje, ale není to nebezpečné – nepři-
chází žádný útok smrtících mikrobů. Slezina 
(kasárna pro válečné bílé krvinky) poté zajistí, 
aby se nespustila zánětlivá obrana těla. Ten-
to malý trik může odradit tělo od přehnaných 
reakcí na podněty, jako je například revma-
toidní artritida.

Čtyři pírka
ScienceDaily, 25. duben 2018

Díky novému objevu  
je datum zrození peří  
posunuto o 70 milionů let dozadu.

Ptakoještěři měli peří! Z předešlých výzkumů 
vyšlo najevo, že křídla těchto létajících ještěrů 
vykazovala rysy primitivní srsti, tzv. pykno-
vlákna. Nikdo je ale jako peří nikdy neoznačo-
val. Vědci z Nankingské univerzity v Číně však 
nedávno našli u dvou uchovaných ptakoještě-
řích fosilií hned čtyři různé druhy peří. Některé 
byly značně podobné normální srsti, některé 
však měly vlastnosti komplexního rozvětvené-
ho peří. A jelikož ptakoještěři žili mnohem dří-
ve než ptáci nebo dinosauři, tento nový objev 
by mohl podpořit myšlenku, že určité náznaky 
peří mohla mít většina dinosaurů.

Obráceně
ScienceDaily, 5. červen 2018

Nový pohled na interakce mezi kůrou, 
pláštěm a vnějším jádrem.

Co způsobuje převraty magnetických polí 
na  Zemi? Díky mnoha novým výzkumným 
materiálům vědci z  Univerzity v  Liverpoolu 
tvrdí, že to funguje takto: kolize tektonických 
desek způsobují vtěsnání částí zemské 
kůry do pláště. Zhruba po 120 milionech let 
dosáhnou klesající části kůry až k  vnějšímu 
železnému jádru, kde absorbují teplo, což 
jádro ochlazuje. To narušuje tamější proudy, 
které generují zemské magnetické pole. 
Změna jejich směru může způsobovat 
více, nebo méně převratů magnetického 
pole. Badatelé stále nepotvrzují pravdivost 
a  přesnost těchto poznatků, ale výzkumy 
často souhlasí s vědeckými predikcemi.

A jako dezert: Lego
New York Post, 27. listopad 2018

Vědci pojídali Lego hlavičky, aby 
zjistili, za jak dlouho vyjdou druhou 
stranou ven.

Tohle téma by mohlo zaznít na dalším předá-
vání tzv. Ig Nobelovy ceny. Šest pediatrů se 
rozhodlo zjistit, za  jak dlouho dokážou děti 
vykakat spolknutou plastovou hračku. Každý 
z nich snědl malou Lego hlavičku a monito-
roval svou stolici. Zboží bylo doručeno v prů-
měru za 1,7 dne. Přestože tento experiment 
sloužil spíše jako prázdninové odreagování, 
rozhodně nepopírá fakt, že děti polykají malé 
plastové hračky velmi často.

Lidé ze železa
New Scientist, 24. listopad 2018

Exoskelety hledají své místo 
v moderním světě.

Viděli jste, jak v  druhém díle známého filmu 
Vetřelec bojuje Sigourney Weaverová v exo-
skeletu proti královně mimozemšťanů? Dnes 
se exoskelety prosazují hlavně v automobilo-
vém průmyslu. Moderní průmyslové exoske-
lety vypadají jako vrchní polovina Iron Manovy 
zbroje. Avšak nejsou poháněné energií. Pou-
žívají jen širokou škálu pružin, které rozkládají 
nadměrnou zátěž paží a  ramen do  velkých 
zadních svalů, čímž usnadní práci, při které 
je potřeba mít obě ruce dlouhodobě nad hla-
vou. Uživatelé si zatím nový exoskelet velmi 
pochvalují. To, jestli jeho používání skutečně 
vede ke snížení možnosti poranění a nehod, 
ještě ukáže čas. Tzv. EksoVest od společnosti 
Ford Motor Company stojí 6000 dolarů a dnes 
se používá v sedmnácti montážních závodech 
v osmi zemích světa.

Drobné zajímavosti
Z  anglického originálu časopisu Mensa World Journal (August, September, March, April) z  rubriky Supplementally přeložila Jana Tomaštíková

Da Vinciho oči
Science News, 22. srpen 2018

Oční vada byla možná tajemstvím 
Da Vinciho úspěchu.

Malování vyžaduje speciální dovednosti. 
Umělec musí zachytit trojrozměrnou scé-
nu na dvojrozměrné plátno. Pokud malíř vidí 
pouze jedním okem, je pro něj mnohem jed-
nodušší překreslit obraz dvojrozměrně. Podle 
nových detailních pozorování soch a obrazů 
vykreslujících Leonarda Da Vinciho je dost 
možné, že tento slavný malíř trpěl oční vadou 
zvanou strabismus (šilhavost). Jeho oči tak 
nebyly schopné zaměřit se společně na jeden 
bod. Výhodou však byla skutečnost, že svůj 
zrak mohl zlehka přepínat mezi trojrozměr-
ným a dvojrozměrným viděním. Takže takhle 
vznikly všechny ty slavné obrazy?



vakát 

-u m. (6. j. -u) (z lat.) 
polygr. stránka knihy záměrně nepotištěná
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Psaní pomocí metody  
sněhové vločky
Jan Dvořák, zdroj: www.advancedfictionwriting.com/articles/snowflake-method

Existuje bezpočet psacích metod a stylů. Od volného psaní, kdy není 
nic naplánováno, až po styly, kde je vše dopředu jasně dané. Metoda 
sněhové vločky patří mezi styly, kde většina příběhu je předem naplá-
nována. Výhodou této metody je, že ji lze jednoduše upravit a použít 
i pro jiná média než kreativní psaní a že je méně pravděpodobné, že se 
v polovině svého psaní dostanete do slepé uličky. Tvůrce této metody, 
Randy Ingermanson, ji shrnul následujícím obrázkem:

Začneme jednoduchým trojúhelníkem, pak 
jich uděláme víc, a následně nabalujeme, do-
kud nedojdeme do  konce, kterého chceme 
dosáhnout. Ostatně takhle funguje většina 
věcí v životě.

Předtím, než se však dostaneme k psaní, je 
zapotřebí připomenout nutnost mít nějaký zá-
pisník, kde uschováte všechny svoje nápady.

Postup pro psaní se dá 
shrnout do 10 kroků:
1. První trojúhelník je krátká věta (do  15 

slov), která popisuje, o čem je váš příběh. 
Neměla by tam být žádná jména postav 
a mělo by to sloučit osobní a velký obraz 
příběhu. Dejte si na tom záležet. Napsání 
věty by mělo trvat cca hodinu.

2. Další hodinu by vám mělo trvat rozšířit 
větu na jeden odstavec. V něm byste měli 
popsat zápletku, hlavní dějové body a zá-
věr. Celkem by tento odstavec měl mít 
přibližně 5 vět, což bude 5 částí, na které 
se bude dělit váš příběh. Nyní máte ekvi-
valent základu hvězdy.

3. Když máme osnovu, musíme vytvořit 
něco podobného pro naše postavy. Ko-
lem postav se točí příběh, tudíž je potřeba 
věnovat dost času jejich tvorbě. Na kaž-
dou hlavní postavu si vyčleňte jednu ho-
dinu. Během této hodiny byste měli vědět 
toto o své postavě: jméno, příběh postavy 
v  jedné větě, motivace, cíle, konflikt, po-
učení (jak se postava změní ke konci pří-
běhu), odstavec o příběhu postavy.

4. Nyní rozšíříme věty z kroku 2 na odstav-
ce samy o sobě. To by mělo vyjít přibliž-
ně na  jednu stránku. Aby bylo vše zají-
mavější, měla by každá část (kromě té 
poslední – tedy pokud nepíšete tragédii) 
skončit katastrofou.

5. Nyní rozšíříme popis hlavních postav 
na jednu stránku a vytvoříme popis ve-
dlejších postav na  půl stránky. To by 
mělo trvat den nebo dva. Vraťte se zpět 
k  originálním náčrtům a  upravte je dle 
nových skutečností.

IG Literární tvorba

6. Nyní víme více o  postavách a  můžeme 
rozšířit náš náčrt děje z  kroku 4. Každý 
odstavec rozšíříme na  jednu stránku. To 
by mělo trvat přibližně týden.

7. Další týden rozšiřte informace o  svých 
postavách na  plnohodnotný spis. Měly 
by v něm být všechny důležité informa-
ce jako datum narození, vzhled, biogra-
fie, motivace, cíle atd. (Osobně dopo-
ručuji využít nějaké existující šablony  
pro postavy, mnoho jich je k  dispozici 
na  internetu.) Nejdůležitější je, jak se 
postava změní ke  konci příběhu. Dob-
rá známka, že postupujete správným 
směrem, je, že měníte věci v  předcho-
zích krocích. Jak jsem již zmiňoval, ko-
lem postav se točí příběh. Čím více věci 
vypilujete v  tomto kroku, tím více času 
a problémů si ušetříte později.

8. Nyní je dobré odpočinout si na  chvilku 
od  tvorby, vrátit se třeba o měsíc poz-
ději a  znovu vše projít s  čistou hlavou. 
Další krok je vytvořit detailní seznam 
všech scén pro váš příběh z  toho, co 
jste napsali v kroku 6. Pro každou scé-
nu si musíte zaznamenat následující: lo-
kace, úhel pohledu, co se stane a  kdo 
tam bude. Nemusí to být v tomto pořa-
dí. Další týden scény projděte, seřaďte 
a zařaďte je do kapitol.

9. Pokročilejší mohou tento krok přeskočit. 
Vezměte svoje scény a rozepište je do ně-
kolika odstavců. Pokud vás napadnou 
dobré hlášky nebo důležitý dialog, zapište 
si to sem. Důležité je zjistit, zdali scéně 
nechybí konflikt nebo nemá jiné vady, kte-
ré je zapotřebí opravit, nebo scénu zrušit.

10. Začněte psát svůj příběh! Hodně štěstí!

Nebojte se kdykoliv vrátit a  upravit svoje 
poznámky kdykoliv během tohoto procesu 
nebo když píšete. Vaše osnova není vytesá-
na do kamene, nebojte se ji změnit, pokud se 
váš příběh během psaní začne odvíjet jiným 
směrem. Všechna použitá čísla jsou ilustrativ-
ní, upravte si je tudíž dle svých potřeb. Je také 
vždy lepší dopřát každé části tolik času, kolik 
je potřeba, a zbytečně s ním nešetřit.
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Brzy cizí jazyk? Tereza Cimburková 
www.terezacimburkova.cz 

foto: autorka

Jak je důležité míti filipa: 

V raném věku je podle mě na lekce cizího ja-
zyka času dost. Pokud se tedy nejedná o by-
dlení v  cizině nebo bilingvní rodinu. Tam mi 
to přijde senzační a děti mají velkou výhodu 
do  budoucna. I  když ten start musí být ná-
ročný. Přirozené odposlouchávání je jiná věc. 
Na začátku rodičovství jsem netušila, jak moc 
umí být děti nenápadně chytlavé. 

V  době své první mateřské dovolené jsem 
doma připravovala dceru kamarádky 
na  školní angličtinu a  synek buď spal, byl 
venku s  babičkou nebo si hrál. Ani mě ne-
napadlo, že nás vnímá. Proto mě překvapilo, 
když jednou holčina ne a ne přijít na odpo-
věď a můj chlapec jí během prohlížení vlastní 
knížky z nočníku napověděl s výslovností an-
glického gentlemana: “TRUNK!“. 

Tato zkušenost, že děti slyší vše (co chtějí), 
se mi hodila i do dalších let. Od té doby si dá-

vám bacha na to, kde rozbaluju tajnou zásobu 
čokolády. Ale zpět k nemlsnému jazýčku. Ne 
kočičímu, ale psímu. „Šlo by naučit psa ang-
licky, aby místo HAF štěkal WUF?“ řešil synek 
nedávno. Už když odjížděla naše oblíbená 
gorila do španělské zoo, měl obavu (byly mu 
čtyři), jak se tam Moja domluví. 

A  mně došlo, že to vlastně není tak úplně 
od  věci. Jeho otázky mě často nutí k  zamy-
šlení. Možná že jméno Filip je vážně od slova 
filozof. Mě by třeba hned nenapadlo, že legíny 
jsou vlastně od slova LEG… Jindy mladší sestře 
coby potravinový alergik říkal: „To já nemůžu. 
Proč myslíš, že se to jmenuje Nutella? Protože 
NUT je ořech.“ Nebo hravé postřehy ve stylu: 
„Ten film neměl HAPPY END, ale SAD END!“ 

Baví mě to. Někdy mu v dobrém závidím. Nad 
některými věcmi už totiž nepřemýšlím. Pátrá 
po zajímavostech, původu slov i  logice. „Jak to, že je čaj EARL GREY černý?“ A tak si roz-

šiřujeme. Spolu i zvlášť. Historii, slovní zásobu 
i reálie. Často přijde s nějakou perličkou včet-
ně osobního a osobitého komentáře: „Vážně 
si dávají Angličani do čaje mlíko? Chtějí si zni-
čit chuťový buňky?“

Když přišel, že by se chtěl doma učit němec-
ky, byla jsem potěšeně překvapená. Tenhle 
jazyk mi sice nikdy k srdci nepřirostl, ale nad-
chlo mě jeho nadšení pro užitečnou věc. Lepší 
občas běhat za slovíčky místo za Pokémony. 
A tak oprašuji své znalosti a učebnice a dává-
me se do toho. Ukazuje nám to nové obzory. 
Třeba propojování řečí. „Jetzt to je jako now, 
viď?“ Čas ho baví od malička. Třeba se mám 
honem podívat na hodiny. Je 13:58, říkám ne-
chápavě. „Řekni to anglicky!“ TÚ TU TÚ 

Jazyky v pravý čas jsou prostě GUT/GOOD. 

Občasné poznámky čtenářovy. Střípky z knih. Sbírané s radostí z ob-
jevování. Psané do  diáře s  nadějí, že nebudou zapomenuty. Po  léta 
zastrčené, zaprášené a pak... objevované znovu.
To máte jako ty díry v  amerických kobli-
hách. Jestliže je chápete jako prázdno, 
anebo jako entitu, je čistě metafyzický pro-
blém, kterým se na chuti samotných koblih 
nemění zhola nic.

Hon na ovci, Haruki Murakami, str. 81

Při pohledu na  to nadělení Mišima přikáže 
zvučným hlasem: „Tak a všichni ven! Stejně 
už se stmívá. Umřete jindy. Nechte si líst-
ky s čísly a vraťte se zítra, až tady uklidíme! 
A vy taky, mladíku ze hřbitova... No tak šup! 
Vezměte si tenhle revolver na jedno použití 
a už nás nechoďte vytáčet s vašimi zamilo-
vanými historkami.“

Potřeby pro sebevrahy, Jean Teulé, str. 67

Kdyby Bůh pobýval na  zemi, lidé by mu už 
dávno vytloukli všechna okna.

Jidiš pro radost, Leo Rosten, str. 20

Také naše rozhodování, jakkoliv nadlidsky těž-
ké, bude zcela lhostejné. Ať zvolíme to či ono, 
stejně nakonec budeme chodit s kovovou mas-
kou psa na tváři po nekonečné betonové pláni.

Druhé město, Michal Ajvaz, str. 44

Popírání existence královniných nohou není 
jen jedno z  četných společenských dogmat, 
ale i  prubířský kámen společenské způsobi-
losti, a běda tomu, kdo to dogma odmítá při-
jmouti, neboť bez víry v absurdnosti by lidský 
svět neobstál, basta.

Královny nemají nohy, Vladimír Neff, str. 50

Hod knižní perlou

Máte také  
své perličky?  

Napište mi a podělte se. 
petra.holubova@mensa.cz

Petra Holubová, foto: autorka



Dvojice  Hana Kotinová

Rozdělte všechny obrázky do dvojic. Vysvětlete, proč jste 
je rozdělili právě tak, a ne jinak.
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Najdi rozdíly autor původní kresby: Anetka Zelníčková, 7 let

BYSTŘÍLNAŘešení úloh najdete na straně 38

Kostky  Hana Kotinová

Níže jsou obrázky čtyř Rubikových kostek. Zobrazují vždy tři stěny kostky, každá ze stěn kostky je přitom zobrazena právě 
jednou. Přiřaďte k sobě ty obrázky, které patří k sobě, a tedy zobrazují jednu a tutéž Rubikovu kostku.
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Řádková inzerce
Nabízím korektury a redigování textů v češtině – 
seminární a  diplomové práce, články, e-booky, 
prezentace, weby. Pro členy Mensy sleva, ceny 
dohodou podle rozsahu úprav a  množství. 
Mgr.  Lucie Peláková, lucie.pelakova@mensa.cz, 
www.pelakova.cz

Poskytuji služby v oblasti návrhu a vývoje webo-
vých aplikací: Technický dozor a podpora vývo-
je, revize webu, performance testování, analýza 
a  návrh řešení webu, výběr dodavatele, konzul-
tace a  odborná školení. Josef Kunhart, konzul-
tant a  analytik webových aplikací, 728 151 763,  
www.kunhart.eu

Najde se spolumensan/spolumensanka na pro-
cházky a  turistiku přírodními lokalitami kolem 
Prahy a dál? Protáhnout si tělo od počítače, tro-
chu popovídat a něco pěkného vidět... Jsem žena, 
54, z Prahy, nepříliš sportovní či společenský typ. 
Kontakt: epreklady@seznam.cz

Logická hra hledání min Minesweeper Dre-
ams pro Android. Kromě klasických čtvercových 
si zahrajete i  šestiúhelníková anebo náročněj-
ší trojúhelníková pole. Hra nabízí mnoho před-
voleb i  speciální herní módy, například hru bez 
vlajek nebo nesmrtelný režim. Má také globální  
žebříčky nejlepších časů. Vyzkoušejte na Google 
Play, zadejte Minesweeper Dreams. Užijte si hru.  
Radomír Odstrčil

Aktivní Mensa kovbojka, štíhlá, veselá 54letá 
holka, hledá fajn kluka, šikulku do  nepohody, 
47–55 let, s  hezkým vztahem ke  koním, psům, 
kočkám a  přírodě... Bez toho všeho nedokážu 
žít, a  i  když je Mensa jedna velká matematika, 
snad se tu nějaký ten přírodní diamant najde... :-)  
Kontakt: darlingjj@email.cz

Nabízím fotografické a  lektorské služby – výuka 
fotografování a  počítačových úprav fotografií, 
zakázkové fotografování (děti, sport, akce, 
svatby), skenování a retuš starých fotografií, výuka 
češtiny pro cizince (přes AJ). Ceny dohodou dle 
rozsahu služeb, pro členy Mensy sleva. Bc. Lenka 
Scheuflerová, lenka.scheuflerova@mensa.cz

Přijďte objevit Vysočinu! Pokud rádi trávíte volný 
čas v přírodě, Sázavka představuje ideální výchozí 
místo pro vaše výlety na kole, pěšky i po vodě – 
a  my nabízíme útulné ubytování až pro šest lidí. 
Pro více informací navštivte www.cyklochalupa.cz

Hledáme hráče deskových her ochotné hrát 
na pokusu o překonání multiherního simultánního 
rekordu z  roku 2014. Pokus zatím plánujeme 
na  pondělí 15. 7. 2019 odpoledne. Místo konání 
Pardubice. Další podrobnosti budou na  webu 
w w w . m a n k a l a . c z / r e k o r d 2 0 1 9 . p h p  
Zájem o účast bude možno vyjádřit tam či na mail 
hana.kotinova@mensa.cz

Hledáme HERCE, muže do  30 let do  vedlejších 
rolí a alternací do připravované hry. Scházíme se 
v centru PRAHY většinou pátky, ale vždy se termín 
samozřejmě přizpůsobuje všem členům souboru. 
Jsme převážně studenti, ale i  jeden inženýr! 
U  nás se nic NEPLATÍ, požadujeme jen nadšení  
do  hraní. :) Svůj životopis, motivační dopis, 
rodokmen a  reference posílej na  níže uvedený 
mail. A nebo jen fotku a pár slov o sobě. Jak chceš. 
Za Ňáký divadlo vaclav.voldan@gmail.com

Najdi rozdíly: celkem 15 rozdílůDvojice

Je možno více řešení, 
např.: kniha a puzzle 
jsou z papíru, jelena 
a týpí lze najít na prérii, 
dýně a balonky mají 
podobný tvar stejně jako 
návěstidlo u železničního 
přejezdu a brýle, socha 
a kolíček jsou ze dřeva, 
pro ovládání počítače 
používáte prsty…

Kostky:

A BFC

EG D H

fo
to

: D
an

a 
N

ep
ej

ch
al

ov
á



| 37 |

Adresář
ADMINISTRATIVA 
E-mail: kancelar@mensa.cz

Korespondenční adresa: Španielova 1111, 163 00 Praha 6

Administrace členské základny: 
Zuzana Poláková, 770 177 926, sekretarka@mensa.cz

Administrativa testování: 
Dana Havlová, 770 177 921, dana.havlova@mensa.cz

Bankovní spojení: č. ú. 5500450000/4000 (Expobank CZ)

Účetní: ucetni@mensa.cz

Webmaster: Čestmír Kalus webmaster@mensa.cz

Kancelář Frýdek-Místek: 
Na Poříčí 595, budova B, 738 01 Frýdek-Místek, 770 177 920, 
Jarmila Schubert, Alan Schubert

Kancelář Praha: 
ČVUT – CIIRC, Jugoslávských partyzánů 1580/3, 160 00 Praha 6, 
770 177 926, Zuzana Poláková, Petr Štěpán

RADA MENSY ČR 
E-mail: rada@mensa.cz

předseda: 
Martin Sedláček, martin.sedlacek@mensa.cz, 602 392 662

1. místopředseda, členská základna: 
Petr Mazal, petr.mazal@mensa.cz, 737 329 360

místopředseda, aktivity, zahraničí: 
Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz, 603 726 030

místopředseda, Mensa gymnázium: 
Petr Čavojský, petr.cavojsky@mensa.cz, 724 046 888

místopředsedkyně, testování, nadané děti, administrativa testování: 
Dana Havlová, dana.havlova@mensa.cz, 770 177 921

místopředsedkyně, PR a grafika: 
Hana Kalusová, hana.kalusova@mensa.cz, 770 177 927

místopředseda, Internet: 
Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz, 608 299 286

časopis: 
Zuzana Kořínková, zuzana.korinkova@mensa.cz, 776 288 979

místní skupiny, SIGy – zájmové skupiny: 
Pavel Terber, pavel.terber@mensa.cz, 604 750 324

tajemník pro ekonomiku: 
Jiří Rak, jiri.rak@mensa.cz

tajemník pro sociální sítě: 
Michal Blümel, michal.blumel@mensa.cz

tajemník aktivit pro mladé: 
Vladan Havel, vladan.havel@mensa.cz

DALŠÍ AKTIVNÍ ČLENOVÉ 
Psycholog: Vladimír Marček, Ph. D., psycholog@mensa.cz

Internetová rada: Tomáš Kubeš (předseda), Martin Sedláček, Petr Mazal, 
irada@mensa.cz

SIGHT koordinátor: Zuzana Poláková, sight@mensa.cz

Testující IQ: testovani.mensa.cz (kompletní seznam testujících najdete 
na www.mensa.cz/testovani-iq/seznam-testujicich)

REDAKCE ČASOPISU 
E-mail: redakce@mensa.cz

MENSA GYMNÁZIUM, O.P. S. 
Korespondenční adresa: 
Španielova 1111, 163 00 Praha 6 – Řepy, 257 328 786 
www.mensagymnazium.cz, info@mensagymnazium.cz

Ředitelka: Mgr. Magda Kindlová, reditel@mensagymnazium.cz

KONTROLNÍ KOMISE 
E-mail: kk@mensa.cz

Hana Vantuchová (předsedkyně), Dagmar Saktorová, Jiří Šmach

MÍSTNÍ SKUPINY 
MS Brno: brno@mensa.cz, brno.mensa.cz

MS České Budějovice: budejovice@mensa.cz, budejovice.mensa.cz

MS Hradec Králové: hradec@mensa.cz, hradec.mensa.cz

MS Karlovy Vary: vary@mensa.cz, vary.mensa.cz

MS Jihlava: jihlava@mensa.cz, jihlava.mensa.cz 

MS Liberec (v přípravě): hana.kotinova@mensa.cz

MS Olomouc: olomouc@mensa.cz, olomouc.mensa.cz

MS Ostrava: ostrava@mensa.cz, ostrava.mensa.cz

MS Pardubice: pardubice@mensa.cz, pardubice.mensa.cz

MS Plzeň: plzen@mensa.cz, plzen.mensa.cz

MS Praha: praha@mensa.cz, praha.mensa.cz

MS Prostějov: prostejov@mensa.cz, prostejov.mensa.cz

MS Ústí nad Labem: usti@mensa.cz, usti.mensa.cz

MS Zlín: zlin@mensa.cz, zlin.mensa.cz

ZÁJMOVÉ SKUPINY – SIGY
Bližší informace o jednotlivých zájmových skupinách najdete v adresáři na: 
www.mensa.cz/volny-cas/zajmove-skupiny

SIG 111: Janka Unruhová, janka.unruhova@seznam.cz, sig-111@mensa.cz

SIG Aktivní děti: Milada Pytelová, 602 171 498, milada.pytelova@mensa.cz

SIG Cyklistika: Zdenka Pániková, 737 154 078, zdenka@mensa.cz, 
sig-cyklistika@mensa.cz

SIG Dračí doupě: Martin Hladík, martin.hladik@mensa.cz, sig-doupe@mensa.cz

SIG Ekologie: Vladimír Kutálek, 777 993 490, vlk@mensa.cz, sig-ekologie@mensa.cz

SIG Filmový klub: Petr Zach, sig-filmovy-klub@mensa.cz

SIG Geocaching: Pavel Terber, 604 750 324, pavel.terber@mensa.cz

SIG Chci pomoci Mense: Petr Mazal, 737 329 360, petr.mazal@mensa.cz

SIG Improvizace: Miroslav Charvát, 606 427 893, sig-improvizace@mensa.cz

SIG Jazyky: Vítek Švachouček, 724 848 531, vit.svachoucek@mensa.cz

SIG Jihočeské nadané děti: Marta Frydrychová, marta.frydrychova@mensa.cz

SIG Junior: Vladan Havel, vladan.havel@email.cz

SIG Kluby nadaných dětí jižní Morava: Dana Havlová, 770 177 921, 
dana.havlova@mensa.cz

SIG Kluby nadaných dětí severní Morava: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, 
tblumen@mensa.cz

SIG Lego: Hana Kotinová, 732 142 964, hana.kotinova@mensa.cz

SIG Literární tvorba: Eliška A. Kubičková, 604 329 451, elize@volny.cz, 
sig-literarni-tvorba@mensa.cz

SIG Logické hry: Hana Kotinová, 732 142 964, hana.kotinova@mensa.cz

SIG Logická olympiáda: Zuzana Poláková, 770 177 926, zuzana.polakova@mensa.cz

SIG Manager: Stanislav Wolf, 604 623 092, Ing. wolf@seznam.cz

SIG MEG – Mensa English Group: Jitka Nováková, 774 349 731, 
jitka.novakova@mensa.cz

SIG Nihongo: Václav Brázda, vaclav.brazda@mensa.cz

SIG Outdoors: Zdenka Pániková, 737 154 078, zdenka@mensa.cz, 
sig-outdoors@mensa.cz

SIG Peníze: Vladimír Kutálek, 777 993 490, vlk@mensa.cz, sig-penize@mensa.cz

SIG Psychologie a komunikace: Karel Kostka, 603 259 095, cubeca@seznam.cz

SIG Queer: Hana Druckmüllerová, hana.druckmullerova@mensa.cz

SIG Rozvoj: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz

SIG Seberozvíjení: Vladimír Kutálek, 777 993 490, vlk@mensa.cz, 
sig-seberozvijeni@mensa.cz

SIG Spolujízda: Zdeněk Falář, zdenek.falar@mensa.cz, sig-spolujizda@mensa.cz

SIG Škola4: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz

SIG Zahraničí: Tomáš Blumenstein, 603 726 030, tblumen@mensa.cz

SIG Zpěv: Jiří Keller, jiri.keller@mensa.cz, sig-zpev@mensa.cz

SIGurmán: Tomáš Kubeš, 608 299 286, tomas.kubes@mensa.cz

Výtvarný SIG: Eva Erbsová, eva.erbsova@mensa.cz

ČLENOVÉ MENSY ČR 
Kontakty na členy Mensy ČR, kteří dali svolení ke zveřejnění údajů,  
najdete na webu intranet.mensa.cz v části Členové.




